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11. GROSUPLJE
12. MURSKA 

SOBOTA
13. PTUJ
14. TREBNJE
15. METLIKA
16. RADOVLJICA
17. RAVNE
18. ŽALEC
19. ŠKOFJA 

LOKA
20. SLOVENSKA

BISTRICA
21. DOMŽALE
22. SLOVENJ 

GRADEC
23. VRHNIKA
24. LAŠKO
25. SLOVENSKE 

KONJICE
26. ŠMARJE 

PRI JELŠAH
27. POSTOJNA
28. ČRNOMELJ

29. ŠENTJUR
30. TOLMIN
31. CERKNICA
32. RIBNICA
33. MARIBOR 

— CENTER
34. BREŽICE
35. KOPER
36. TRBOVLJE
37. ILIRSKA 

BISTRICA
38. IZOLA

39. MARIBOR 
— TABOR

40. HRASTNIK
41. MARIBOR 

— TEZNO
«2. CELJE
43. ZAGORJE
44. PIRAN
45. DRAVOGRAD
46. LENDAVA
47. KOČEVJE
48. MOZIRJE

49. LJUBLJANA 
— CENTER

50. LITIJA
51. LJUBLJANA 

— BEŽIGRAD
52. AJDOVŠČINA

Ljubljana si m m

Če bi hoteli na kratko strniti najvažnejše intencije bodočega druž- 
beno-ekonomskega razvoja komune Ljubljana-Moste-Poije, lahko rečemo, 
da je to predvsem nadaljnja rast večje gospodarske učinkovitosti delovnih 
organizacij v smislu racionalnejšega organiziranja in vodenja celotnega 
Poslovnega procesa. To terja splošni gospodarski razvoj kakor tudi struk
tura podjetij in služb moščanske komune. Dejstvo je namreč, da so se 
doslej delovne organizacije še vse premalo usmerjale k iskanju notranjih 
rezerv, k uvajanju sodobnejših metod in intenzifikaciji poslovnega živ
ljenja.

In kakšne konkretne naloge so si zadali v tej komuni na podlagi 
takšne osnovne orientacije? V smernicah gospodarskega razvoja občine 
je med drugim ugotovljeno, da bo treba prizadevanja osredotočiti zlasti 
v nadaljnji porast poslovnih zmogljivosti v obrtni, trgovski, gostinski in 
turistični dejavnosti.

Na področju obrti — si v meščanski komuni prizadevajo, da se iz
boljša in modernizira poslovni proces v obrtnih podjetjih. Namesto 
odpravljenih servisov krajevnih skupnosti razvijajo ustrezne druge obrtne 
obrate, z ugodnejšim sistemom obdavčevanja pa skrbijo tudi za nadaljnji 
razvoj poslovnih zmogljivosti v zasebni, predvsem storitveni obrti.

Na področju trgovine — se v moščanski komuni ravno tako usmerjajo 
k širitvi prodajnih in skladiščnih zmogljivosti — upoštevajoč pri tem 
razvijanje sodobne prodajne tehnike predvsem po sistemu samopostrežbe.

In na področju gostinstva — ker se kažejo pomanjkljivosti zlasti v 
razdrobljenosti gostinskega omrežja in v zastarelosti in neprimernosti 
prostorov — težijo k razvijanju gostišč in turističnih objektov z večjimi 
zmogljivostmi, pri pospeševanju turizma pa vključujejo v to iniciativo 
tudi zasebna gostišča.

Kar zadeva kmetijsko proizvodnjo — so se v občini Ljubljana-Moste- 
Poije odločili, da jo zavoljo bližine mesta še intenzivneje usmerjajo k 
preskrbi potrošnikov z mesom, tnlekom, povrtnino in sadjem. Pri tem 
bo družbeni sektor kmetijstva dinamiko svoje proizvodnje še nadalje 
Povečeval, pri čemer bo posebno pozornost posvečal ekonomičnosti in 
rentabilnosti svoje proizvodnje, z zasebnim sektorjem pa razvijal koope
racijske odnose za proizvodnjo tistih artiklov, za katere obstaja oboje
stranski interes in potreba na trgu.

Ena izmed bistvenih postavk v orientaciji gospodarskega in družbe
nega razvoja moščanske komune pa je tudi težnja za povečanje 
obsega proizvodnje in poslovnih rezultatov v vseh panogah in strokah 
predvsem z boljšo in racionalnejšo organizacijo dela, kar naj zagotovi 
ekonomsko pravilen razvoj produktivnosti dela. Problem nadaljnjega 
dviga produktivnosti na ekonomski bazi, na intenzifikacijo delovnega pro
cesa je toliko bolj pereč, ker je bila doslej dinamika zaposlovanja v ne
katerih gospodarskih organizacijah hitrejša od porasta proizvodnje.

Kot kaže družbeni načrt razvoja ob
čine Ljubljana-Moste-Polje, bo ta ko
muna z bogato in staro industrijsko 
tradicijo prištela dosedanjim rezultatom 
izredno dinamičnega razvoja še vrsto 
novih uspehov na področju vseh gospo
darskih dejavnosti, družbenih služb, ur
banizma in stanovanjske graditve.

Pogoji trga za realizacijo proizvodov 
in storitev ter obstoječe gospodarske 
zmogljivosti omogočajo, da se bo po 
predvidevanjih družbeni bruto proizvod 
občinske gospodarske skupnosti letos 
povečal v primerjavi z letom 1964 za 
14,1 %, in sicer v družbenem sektorju 
od 67,6 na 77,1 milijarde ali za 14 od
stotkov in v zasebnem sektorju od 2,3 
na 2,8 milijarde ali za 18 odstotkov. 
V letu 1965 pričakujejo v občini Ljub
ljana-Moste-Polje zlasti močnejši porast 
družbeno kmetijske proizvodnje* in si
cer kar za 49,1 %. Takšen porast bo 
dvignil delež družbene kmetijske pro
izvodnje v družbenem bruto produktu 
od 14,4 % v letu 1964 na 18,8 7o v letu 
1965. Nasproti temu področju pa rela
tivno zaostaja' razvoj terciarnih dejav
nosti — trgovine, obrti in gostinstva. 
Predvidejavo, da bo ostal družbeni bru
to produkt v trgovini na lanskoletni 
ravni. V družbenem sektorju gostin
stva se bo DBP zmanjšal zavoljo pre
nosa 18 gostišč v zasebni sektor, ki pa 
bo prav zato kot celota v letošnjem letu 
povečal vrednost družbenega bruto pro
dukta za 18,9 odstotka.

Med podatki, ki ilustrirajo dinamiko 
in značaj družbeno ekonomskih gibanj 
v moščanski komuni, je zanimivo tudi 
gibanje narodnega dohodka, saj se iz 
njega krije osebna, splošna in investi
cijska potrošnja. Narodni dohodek bo 
v moščanski komuni v letu 1965 pora- 
stel za 13,3 % — delež osebnih dohod
kov v narodnem dohodku pa bo znašal 
33,3 % in naj bi bil enak kot leta 
1964. Osebni dohodki na zaposlenega 
bodo porastli v letošnjem letu za pri
bližno 7 %, v celotni masi pa za 13,3 %.

Spričo izredno razvejane in dinamič
ne industrijske dejavnosti moščanske 
občine, je razumljivo, da so se priza
devanja njenih gospodarstvenikov v ve

liki meri usmerila k iskanju možnosti 
za plasiranje izdelkov na zunanja trži
šča. Družbeni načrt za leto 1965 pred
videva na področju blagovne izmenjave 
s tujino porast za 33 %, obseg takšnega 
izvoza pa bi se gibal takole:

Nasproti 4,973.590 dol. v 1. 1963, ki 
so jih lani povečali na 6,848.371 dol. 
— naj bi dosegel izvoz v letošnjem letu 
več kot 9 milijonov ZDA dolarjev ali 
indeks 132,9. Predvideno je tudi izbolj
šanje regionalne strukture izvoza, in 
sicer povečanje v države s konvertibilno 
valuto od 83 na 88 odstotkov in zmanj
šanje v klirinške dežele od 17 na 12 
odstotkov celotnega izvoza. Če upošte
vamo predvideno realizacijo samo in
dustrijskih in kmetijskih dejavnosti v 
višini nekaj nad 61 milijard dinarjev, 
je udeležba iz uvoza, preračunana v di
narsko vrednost v skupni realizaciji do
segla 13,8 %.

Četudi zahteva povečanje proizvod
nje in kvalitet proizvodov spričo večje 
dinamike vključevanja v mednarodno 
delitev dela tudi povečan uvoz surovin 
in reprodukcijskega materiala, pa je 
izvozno uvozna bilanca gospodarskih 
organizacij na območju občine Ljublja
na-Moste-Polje še vedno pozitivna: leta
1963 je znašal uvoz 4,329.164 dol., leta
1964 5,560.162 dol. — v letošnjem letu 
pa predvideva plan za 7,232.912 dolar
jev uvoza ali porast za 30 odstotkov, 
nasproti lanskemu letu. Od celotnega 
uvoza bo predvidoma 88 % uvoza iz 
konvertibilnih območij in 12 % skupne
ga izvoza iz klirinških držav. V mo
ščanski občini poudarjajo, da bodo mo
rali pri razdeljevanju uvoženih surovin 
in reprodukcijskih materialov preiti na 
sistem prednosti preskrbe tistih pod
jetij, ki delajo za izvoz.

In katere so poglavitne značilnosti 
gospodarskih gibanj v posameznih pa
nogah? Fizični obseg industrijske pro
izvodnje se bo letos v primerjavi z 1. 
1964 povečal za 12 % (upoštevajoč pod
jetniško načelo za 7 %) — pri čemer 
predvidevajo največji porast količinske 
proizvodnje v tovarni kleja, kjer teče 
rekonstrukcija obrata kožnega kleja,

Središče Most

dalje v Indosu, ki bo s preusmeritvijo 
k specializirani proizvodnji transport
nih sredstev (viličarjev) povečal proiz
vodnjo za 22 %, v Totri s povečano pro
izvodnjo plastičnih mas itd. Znova bo
do povečali proizvodnjo tudi v Kolin
ski, ki uvaja nove artikle, potem v 
Žimi, ki izboljšuje tehnološke postopke 
in odpravlja ozka grla, kar velja tudi 
za Saturnus. So sicer tudi podjetja, ki 
bodo količinsko proizvodnjo zmanjšala 
zavoljo rekonstrukcij ali podobnih vzro
kov. To velja^eipr. za papirnico v Vev
čah, Mineral "in Žito. Spričo tako po
večane industrijske proizvodnje in mi
nimalnega povečanja števila zaposlenih 
se seveda precej povečuje fizična pro
duktivnost na zaposlenega, in sicer za 
9%.

Kmetijska proizvodnja v moščanski 
občini se razvija predvsem v okviru 
KZ Polje, Agrokombinata Emone — v 
zasebnem sektorju pa zlasti v sodelo
vanju s tema dvema poglavitnima no
silcema. Plačana realizacija v kmetijski 
zadrugi Polje se letos poveča od 868 
milijonov 894.000 din na 394.192.000 din^ 
pri čemer pa se fizični obseg ne bo 
bistveno povečal, ker sadni nasadi še 
ne rodijo, vrtnarija pa zavoljo pomanj
kanja stanovanj ne more zaposliti več 
delavcev. Proizvodnja v Agrokombina
tu Emoni pa se bo letos v primerjavi 
z lanskim (prikazana po enotnih plan
skih cenah) povečala od 13.490,809.000 
din na 13.677,783.000 dinarjev. Nekoliko 
nižji je sicer plan proizvodnje mleka 
in prašičev, povečala pa se bo proiz
vodnja močnih krmil, perutnine itd. 
— v poljedelsko proizvodnjo pa bo letos 
vključenih 124 ha obdelovalnih zemljišč 
več kot lani, njiv pa 178 ha.

In še nekaj podatkov za ostala go
spodarska področja: gradbena dejav
nost se bo letos povečala nasproti lan
skemu letu za 16 %, obseg prometnih 
storitev se bo povečal za 7 %, obseg 
obrtne proizvodnje za 14 %, precej pa 
se bo povečal tudi obseg prodajnih in 
skladiščnih površin v trgovini. Sploh 
je bilo za krepitev materialne baze v 
trgovini v zadnjih letih vloženega pre
cej dela, ki je rodilo tudi lepe rezul
tate. V Mostah gradijo potrošniški cen
ter, ki bo začel poslovati predvidoma 
še letos, obsegal pa bo prodajo vseh 
živilskih artiklov, stekla, porcelana, ku
hinjske posode, sadja, zelenjave, mleka 
in mlečnih izdelkov, kruha itd. Poleg 
sedanjih trgovskih prostorov (1100 kv. 
metrov prodajnega in ravno toliko skla
diščnega prostora) bo letos zgrajenih še 
nadaljnjih 1200 kv. metrov v Sostrem, 
v Polju, Vevčah, Jaršah, na Zaloški 
cesti itd. Večje investicije bodo vložene 
tudi v hladilnico v Zalogu, manjše pa 
v ostale trgovine na področju občine. 
Večje investicije vlagajo letos tudi v 
obrt, ki je precej zaostala, ravno tako 
pa tudi v gostinstvo in turizem in 
komunalno dejavnost.

Obrt se v moščanski komuni doslej 
ni razvijala prav zavoljo premajhnih 
investicijskih vlaganj v to panogo. Za 
skladen razvoj in povečanje , obrtnih 
zmogljivosti nameravajo v tej komuni 
organizirati predvsem sodobno oprem
ljene delavnice. Letos naj bi vložili v 
obrt 68 milijonov din investicij — prva 
večja investicija pa je ureditev obrtno 
storitvenega podjetja, sestavljenega iz 
servisov krajevnih skupnosti. Za izbolj
šanje stanja v gostinstvu bo v letu 
1965 porabljenih za več kot 13 milijonov 
dinarjev — od tega za obnovitev več 
gostišč, za preureditev Kodeljevskega 
gradu in za začetek gradnje obrata druž
bene prehrane v Mostah itd. Za inve
sticije v komunalno dejavnost je letos 
predvidenih 69 milijonov dinarjev — 
od tega 43 milijonov za Elektro Ljub
ljana, ostalo pa izkoriščajo' komunalna 
podjetja za opremo.
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Komuna lij ubij ana-Moste

SMER RAZVOJA
JE SPECIALIZACIJA V PROMETU

PROMETNO PODJETJE SAP LJUB
LJANA je letos praznovalo 20-letnico 
obstoja podjetja, ki so jo združili1 s 
praznovanjem 20. obletnice osvobodi
tve. Čeprav je namreč podjetje prevzelo 
sedanji naziv šele leta 1948 in bilo kot 
gospodarska organizacija zadolženo za 
opravljanje vseh prevozov potnikov in 
blaga, je začetno dejavnost podjetja 
šteti že v leto 1945, ko je bilo usta
novljeno iz bivšega avtoparka ministr
stva za lokalni promet, v katerega sklo
pu je poslovalo kot posebna enota. Ta
kratna dejavnost je bi}a usmerjena 
predvsem na prevoz potnikov in blaga, 
tako v mestnem kot lokalnem prometu. 
Potrebe po prevozih pa so se iz leta 
v leto večale in zahtevale od kolektiva 
vedno novih naporov in požrtvovalnega 
dela.

Razvojna pot podjetja je bila torej 
glede na vedno večje gospodarske po
trebe po kamionskih prevozih zato to
liko bolj strma, vendar težavna, saj so 
bili začetki prevozniške dejavnosti sila 
skromni oziroma vse razpoložljive 
zmogljivosti, to je kamioni in avtobusi, 
so bili stari in izrabljeni. Kolektivno 
prizadevanje, da bi kar najbolje zado
voljili potrebam naraščajočega prometa, 
tako potniškega kakor tovornega, je bilo 
uspešno, zlasti so se vidnejši uspehi 
pokazali po letu 1952. Da je podjetje 
doseglo takšne rezultate, je pripisati le 
dejstvu, da je poleg tehničnega izbolj
šanja in nabave novih osnovnih sred
stev uspelo kolektivu z vlaganjem mno
go truda v organizacijo prometa na tem 
področju doseči stopnjo, ki je pripomo
gla tako k fizičnemu kot finančnemu 
uspehu podjetja. Po podatkih, ki jih je 
zbralo podjetje, je namreč lahko ugo
toviti, da se je v tem letu in nekaj na
slednjih letih izkoriščenost avtobusnih 
zmogljivosti tako rekoč podvojila. Se
veda pa k uspehu podjetja ni prispevala 
samo prevozniška dejavnost, temveč tu
di vse druge stranske dejavnosti, ki jih 
je podjetje vključilo v svoj krog poslo
vanja, z namenom, da le-te prispevajo 
k boljšemu stanju in sposobnosti ka
mionov in avtobusov. V tem času je 
namreč podjetje (za svoje potrebe) or
ganiziralo oziroma ustanovilo mehanič
ni in karoserijski obrat. Tako je podje
tje »SAP LJUBLJANA« že ob 15-letnici, 
graditve in obnove avtobusnega pro
meta po zaslugi in prizadevanju celot-

prispeval promet (avtobusni), deloma 
karoserijski obrat, ki se je razvijal 
vzporedno z naraščajočim prometom in 
se je kasneje razvil v močan obrat, ka
terega produktivnost je nenehno rastla, 
čeprav se v razvoju samem število zapo
slenih ni bistveno večalo. Tako se je 
npr. v karoserijskem obratu povečala 
proizvodnja v letu 1960 v primerjavi z 
letom nazaj kar za 30 %>, medtem ko 
je število delavcev poraslo le za 9 od
stotkov.

Vendar leto 1961 pomeni za podjetje 
nadaljnjo prelomnico v razvoju, saj je 
namreč to leto, in tudi naslednja leta, 
prineslo vrsto organizacijskih spre
memb, ki so bile posledice pripojitev 
(deloma tudi oddvojitev) avtoprevozni- 
ških podjetij k podjetju »SAP LJUB
LJANA«. S pripojitvijo transportnih 
podjetij iz Zagorja, Trbovelj, Ivančne 
gorice, podjetja »Avtoremont in prevo
zi« iz Ljubljane, Javnih garaž s servisno 
dejavnostjo za avtomobile tipa Zastava 
in Ford ter »Avtoservisa« Litija, nada
lje dela dejavnosti podjetja »Intertrans 
Globus« ter s prevzemom obveznosti, ki 
jih je imelo do prevozov podjetje »Av
to Kočevje« in »Prevoz Brežice«, je pod
jetje silovito povečalo svojo dejavnost, 
in sicer ne sama na področju avtobus
nega prometa, temveč tudi kamionske
ga, kajti večina pripojenih podjetij je 
bila do prevzema usmerjena na prevoz 
tovora. Vendar ne samo prevoz, močno 
so'razširili (po letu 1961) tudi turistično 
dejavnost, katere začetek je šteti v leto 
1956, ko je kolektiv sklenil prevzeti ta
kratni »Turist biro« in s tem razširiti 
celotno dejavnost še na turistično pod
ročje. V ta namen so odprli prvi dve 
poslovalnici (leta 1959) v Piranu in v 
Kopru, leto dni kasneje pa v Portorožu, 
Ankaranu, Reki in nato še v Beogradu, 
Crikvenici, na Bledu, Jesenicah, v Bre
žicah, Kočevju in drugod, tako da imajo 
danes skupno 19 poslovalnic.

Skratka, silovit je bil vzpon PRO
METNEGA PODJETJA »SAP LJUB
LJANA«, ki je na osnovi integracije in 
investicijskih vlaganj znatno preseglo 
vsa pričakovanja in s tem vse planirane 
dosežke, začrtane v razvojni poti podje
tja. Podjetje je namreč s perspektivnim 
programom, ki ga je izdelalo leta 1963, 
planiralo povečanje števila avtobusov 
od 90 na 170 (leta 1970), toda že lani so 
prekoračili postavljeni plan, kar zgo-

so okrepili tud® turistično dejavnost 
preko svojih poslovalnic (pogodbeno se 
vežejo na prevoz turistov, domačih in 
tujih) in prevzeli servisne storitve za 
avtomobile Zastava. Modernizirali so 
obrat oziroma karoserijsko proizvodnjo, 
kjer danes letno izdelajo okrog 65 ka
roserij — avtobusnih in tovornih. Naj 
pri tem še zapišemo, da je podjetje 
lani dobilo zunanjetrgovinsko registra
cijo za prevoz potnikov in blaga, izva
ja pa tudi take prevoze preko poslov
nega združenja »INTERTRANSPORT«. 
Z zunanjetrgovinsko so zajeli širši ob
seg mednarodnega transporta blaga in 
potnikov, medtem ko so turistične po
sle razširili še na nudenje lastnih trans
portnih storitev v mednarodnem turi
stičnem prometu ter organizacijo in iz
vajanje turističnih potovanj in izletov 
v tuzemstvo in inozemstvo.

Nedvomno pa je podjetje poleg širje
nja in razvoja prometne dejavnosti ter 
vzporednih storitvenih obratov vso po
zornost posvečalo razvoju in širjenju 
delavskega samoupravljanja oziroma or
ganom upravljanja, kajti kolektiv se je 
dobro zavedal, da brez dobrega samo
upravnega sistema v podjetju ni mo
goče računati na večje uspehe. Prav- 
zaradi tega so samoupravni sistem zgra
dili na osnovi decentraliziranega uprav
ljanja, s čimer so prenesli precejšen 
del materialnih in samoupravnih pri
stojnosti na organe upravljanja poslov
nih in ekonomskih enot. Tako imajo 
danes poslovno enoto Avtošpedicija 
SAP Ljubljana, ki je finančno samo
stojna enota, medtem ko imajo še 7 eko
nomskih enot: avtobusni promet, Ljub
ljana, tovorni promet Ljubljana (Sav
ska c.), nadalje ekonomsko enoto me
hanični servis, • Zastava servis, karose- 

' rija, turizem in ekonomsko enoto — 
proračunsko upravo. Zaradi boljšega 
združevanja sredstev in razdrobljenosti 

. enot so namreč vse enote iz Zasavja 
združili v eno ekbnomsko enoto. Ven
dar najvišji organ podjetja je centralni 
delavski Vsvet, katerega danes sestavlja 
41 članov, in upravni odbor, ki šteje 11 
članov, delavski sveti enot pa od 7 do 
21 članov.

Dolga in uspešna je torej pot, ki jo 
je podjetje prehodilo od ustanovitve 
pa do danes, precejšnji pa so tudi 
uspehi, ki jih je kolektiv dosegel v po
vojnem času. Veliko sredstev in truda 
je bilo treba vložiti v izgradnjo in za

Stroj za pregled tlačilk

uveljavitev podjetja, zato ni nič čudne
ga, če so v času razvoja nekoliko po
zabljali (primanjkovalo je tudi sred
stev) na razvoj družbenega standarda 
in deloma morda tudi na delovne po
goje delavcev. Vendar so na tem pod

Nova samopostrežna obratna restavracija v podjetju »SAP« Ljubljana Montaža generalno popravljenega motorja

ročju prav v zadnjih letih s podvojeno 
silo in ustvarjanjem finančnih možno
sti za izgradnjo potrebnih družbenih in 
proizvodnih objektov omogočili vidnejši 
napredek. V zadnjih letih so namreč 
dogradili dva nova proizvodna objekta, 
in sicer za mehanične storitve, prvi S 
prostornino 740 kv. metrov in drugi 
2400 kv. metrov. Zgradili so jih z last
nimi sredstvi, porabili pa so za gradnjo 
okrog 300 milijonov dinarjev.

Vendar ne samo delovni prostori, 
mislili so tudi na družbeno prehrano 
delavcev ter zato ob priliki počastitve 
20-letnice obstoja in osvoboditve odprli 
nov obrat družbene prehrane (restavra
cijo), kjer dnevno pripravijo več kot 
800 obrokov, največ toplih malic. Za 
usposobitev tega obrata so porabili 
okrog 20 milijonov dinarjev.

Tako kot za izboljšanje družbene 
prehrane pa so v zadnjih letih veliko 
pozornosti posvetili tudi stanovanjskemu 
problemu delavcev ter z odkupom okrog 
60 stanovanj rešili najkritičnejše pri
mere. Vendar vedo .povedati v ‘podjetju, 
da bodo v naslednjih letih (in tudi že ^ 
letos) stanovanjski problem reševali 
bolj z dajanjem posojil za individualne 
investicije v stanovanja, ker menijo, 
da na tak način in z razpoložljivimi 
sredstvi lahko uspešneje in v večjem 
obsegu zadovoljijo potrebe svojih de
lavcev.

Nedvomno je razvoj podjetja uspe-, 
šen, računati je, da bo tako tudi v bo
doče, saj podjetje posveča vso pozornost 
tudi izobraževanju strokovnega kadra, 
ki je ob nenehni rasti nujno potreben, 
medtem ko to zahteva tudi perspektivni 
razvoj podjetja, ki temelji na ožji spe
cializaciji razvoja prometne dejavnosti.

nega kolektiva in njegovih samouprav
nih organov postalo eno izmed največ
jih podjetij za potniški promet na ob
močju naše države z jasno začrtanimi 
smernicami nadaljnjega razvoja.

Jasne smernice razvoja podjetja so 
prispevale, da je bilo v času od leta 
1952 do leta 1957 vpeljanih več novih 
avtobusnih prog v skupni enosmerni 
dolžini 2500 km. Poleg tega so organizi
rali tudi šest rednih sezonskih avto
busnih linij na mednarodnih avtobusnih 
zvezah med Italijo in Avstrijo v skupni 
enosmerni dolžini 800 km. Vendar ne 
samo nove linije, močno so obnovili tu
di vozni park. Zaradi novih, predvsem 
dolgih avtobusnih prog (ki jih do ta
krat ni bilo veliko), je kolektiv sklenil, 
da z lastnimi sredstvi in deloma s kre
diti in posojili obnovi zastareli vozni 
park. Povečanje in obnovitev avtobusnih 
zmogljivosti sta mnogo prispevala h kul- 
turnejšernu in modernejšemu prevozu 
potnikov, saj so povečali število sede
žev na 2099 nasproti 1060, kolikor so 
jih imeli leta 1953, ter dosegli 1237 sto
jišč, medtem ko so njihove ztnogljivosti 
v letu 1953 zmogle le 3-55 stojišč. Pri 
tem je namreč treba napisati, da se je 
v teh letih dohodek podjetja povečal 
kar za 5,6-krat in dohodek na zaposle
nega za 29 °/o pri 2,3-kratnem povečanju 
osnovnih sredstev (števila avtobusov), 
medtem ko je bilo zaposlenih le 4-krat 
več. Največ je k finančnemu uspehu

vorno potrjuje vzpon prometne dejav
nosti podjetja, ki je prekoračilo plani
rano število avtobusov (do leta 1970) za 
22 avtobusov. Z naglo rastjo prometne 
dejavnosti in vseh njenih vzporedniR 
dejavnosti je torej kolektiv v zadnjih 
letih trikratno povečal svoje zmogljivo
sti. Čeprav morda povečanje potniških 
in tovornih tarif v zadnjih letih neko
liko zmanjšuje vrednost dosežkov pod
jetja, je vendar uspeh podjetja pre
cejšen, zlasti če omenimo, da so leta 
1960 realizirali okrog 2 milijardi pro
meta in preteklo leto 6,2 milijarde din, 
skratka, trikrat več kot pred štirimi 
leti.

Čeprav je torej podjetje močno po
večalo obseg dela, le-ta ni bil dosežen 
samo zaradi dela samega, temveč pr
venstveno zaradi prizadevanj celotnega 
kolektiva, vseh družbenih in političnih 
organizacij v podjetju, katerih glavni 
smoter je bil — uvajanje dobro pri
pravljenega ' tehnološkega procesa, ki 
naj omogoči izkoriščanje vseh notranjih 
rezerv v prometu in s tem popolno iz
koriščanje osnovnih sredstev podjetja. 
Prav zaradi dobro začrtane smeri raz
voja osnovne dejavnosti niso širili 
stranskih dejavnosti, temveč prvenstve
no krepili promet — avtobusni in to
vorni, mefltem ko so za svoje potrebe 
vpeljali še mehanično dejavnost, ki jim 
služi za opravljanje vseh remontov in 
servisov na lastnih vozilih. V tem času Tekoča popravila vozil
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v Preskrba Ljubljane in njene bližnje, 
ycasih tudi daljne okolice z mlevskimi 
izdelki in kruhom je bila pred letom 
1958 odvisna od mnogih podjetij, ki so 
Potrošnike preskrbovala s temi artikli. 
Potrebe mestnega prebivalstva pa so iz 
leta v leto količinsko naraščale ter ved
no bolj zahtevale urejeno preskrbo pre- 
nivalstva z vsakdanjimi najbolj potreb
nimi živili — kruhom in moko. Skratka, 
razdrobljena podjetja, kot so bila trgov
sko podjetje »Žito-Moka« v Ljubljani, 
nadalje trgovsko podjetje »Klasje« iz 
Kranja ter Mlinska industrija Ljublja
na, Domžale in Lesce, zaradi takšnega 
neenotnega in nenačrtnega poslovanja v 
preskrbi prebivalstva, niso niti uspevala 
v celoti zadostiti potrebam občanov, niti 
ni bilo njihovo poslovanje ekonomsko, 
vsled česar se je porajala težnja po 
Ustanovitvi enotnega kombinata, ki naj 
ni vsa ta podjetja zdrdžil pod eno upra
vo z načrtnejšim poslovanjem.

Na zahtevo kolektivov omenjenih 
Podjetij je bil ustanovljen leta 1958 
Živilski kombinat »Žito« Ljubljana, v 
katerem so se združila vsa imenovana 
Podjetja. S tem je bilo ustanovljeno 
podjetje, katerega prvenstvena naloga 
je bila skrbeti za preskrbo meščanov z 
tnlevskimi izdelki. Namen ustanovitve 
je podjetje kaj kmalu upravičilo, saj se 
je preskrba z moko in kruhom izbolj
šala na osnovi načrtnejše obdelave trga.

Kljub uspehom, ki jih je kombinat 
kaj kmalu dosegel na področju preskrbe 
občanov z mlevskimi izdelki, pa si je 
kolektiv kombinata na čelu s prvim de
lavskim svetom že leta 1958 zastavil 
širše naloge, ki naj bi dopolnjevale pre
skrbo z mlevskimi izdelki. V program 
razvoja proizvodnje so vključili še izde
lovanje testenin ter peko kruha. Ob tej 
Priliki so pripravili program, katerega 
so se vse do danes načrtno držali in ga 
bodo izvajali tudi v bodoče — vse do 
realizacije perspektivnega programa do 
leta 1970. Kakšen je bil torej načrt raz
voja, ki ga je pripravil prvi delavski 
svet Živilskega kombinata »Žito«? Pro-

drugim tudi z polnjenimi testeninami 
»raviole« ali po domače »žlikrofi«.

V prvi fazi izgradnje Živilskega 
kombinata v Mostah je torej kolektiv 
dosegel prvo stopnjo realizacije svojega 
programa, ki si ga je zastavil že leta 
1958 — dogradili so Tovarno testenin, za 
katero so porabili 296 milijonov dinar
jev. Toda uspehi jih niso uspavali, še 
pred zaključkom prve so že pričeli z 
realiziranjem druge faze izgradnje kom
binata — z gradnjo industrijske pekar
ne, skladišča za gotove izdelke in neko
liko kasneje z gradnjo mehaničnih de
lavnic in garaž. Za dograditev teh ob
jektov, so porabili 8l8 milijonov din, pri 
čemer pa ni vračunana izgradnja oziro
ma dokončanje gradnje industrijskega 
tira!

Zmogljivosti industrijske avtomatske 
pekarne so v sedanjih prilikah 16 ton 
kruha v osmih urah, in sicer pri uvedbi 
dveh linij. V obratu imajo namreč mož
nost uvedbe tretje linije, kar bi pove
čalo dnevno proizvodnjo kruha na 24 
ton v 8 urah. Nova pekarna povsem 
ustreza modernim zahtevam v preskrbi 
s kruhom, istočasno pa njene zmoglji
vosti ustrezajo tudi potrebam prebival
stva mesta Ljubljane oziroma sedanjega 
preskrbovalnega okoliša. Prav zaradi 
novih zmogljivosti in pa dotrajanosti 
starih pekarn bivših podjetij Ajdovšči
ne, Most in Šiške, je kombinat takoj po 
začetku obratovanja nove pekarne pre
nehal s peko kruha v vseh starih obra
tih, razen v obratu v Samovi ulici, edi
ni novejši polavtomatski pekarni. Skrat
ka, zmogljivosti nove pekarne so zadost
ne, pa četudi bi se na preskrbovalnem 
področju Ljubljane in njene bližnje oko
lice število manjših pekarskih obratov 
še zmanjšalo. Vendar ne samo količin
sko, izdelki nove pekarne so po ugoto
vitvah posebne komisije pri Skupnosti 
za promet z žitom SRS kvalitetnejši od 
izdelkov drugih pekarn na tem preskr
bovalnem področju. Kljub omenjenim 
prednostim pa pekarna danes nima v 
celoti izrabljenih zmogljivosti, ker le to

gram je namreč predvideval poleg red
nega vzdrževanja sedanjih mlinov, tudi 
izgradnjo živilskega centra v Mostah, 
kjer naj bi bila zgrajena nova tovarna 
testenin, nadalje zgrajena industrijska 
pekarna, skladišče gotovih izdelkov, si
los za žito. avtomatski mlin, servisne de
lavnice, garaže in upravno poslopje. Na
črt je Bil sprejet in kolektiv je na čelu 
s samoupravnimi organi pričel program 
realizirati.

Čeprav je program razvoja kombi
nata predvideval izgradnjo nove tovar
ne testenin in industrijske pekarne, je 
bila že leta 1960 h kombinatu priklju
čena bivša tovarna testenin »Pekatete« 
z obratom na Viču in v Kotnikovi ulici, 
v letu 1961 pa so se k podjetju priklju
čila še pekarska podjetja: Ajdovščina, 
Moste in Šiška. Obstoj in dejavnost sta
rih obratov pod novo upravo pa je bil 
kaj kratek. Gradnja novega kombinata 
v Mostah je bila že v teku. Že istega 
leta, ko se je pripojila k, podjetju To
varna testenin »Pekatete«, je bila zgra
jena nova Tovarna testenin v Mostah, 
katere letne zmogljivosti znašajo 3400 
ton testenin, medtem ko so stare zmog
ljivosti dosegale komaj 1600 ton. Novi 
stroji, ki jih je kombinat nabavil iz Ita
lije, montiralo pa jih je podjetje »Ma- 
šinoproizvod« iz Sarajeva, so zamenjali 
stare ter tako skufMo z novimi prostori 
omogočili sodobno in moderno proizvod
njo testenin.

Čeprav so danes zmogljivosti tega 
obrata precejšnje, saj preskrbujejo s te
steninami področje mesta Ljubljane in 
tudi mnogih drugih krajev v Sloveniji 
in izven njenih meja prodaja testenin ni 
ogrožena. Ne glede na okoliščine, ki ka
žejo, da je konkurenca precejšnja (pred 
vojno je bilo v Jugoslaviji nekako 5 to
vrstnih tovarn, danes jih je 26) je po
vpraševanje po njihovih proizvodih pre
cejšnje, kar jim tudi' zagotavlja redno in 
nemoteno prodajo proizvodnje oziroma 
testenin. To pa ni mič čudnega, saj ka
kovost izdelkov dopolnjujejo še z obsež
nim asortimanom izdelkov (proizvajajo 
kar 43 artiklov testenin, jajčnih in na
vadnih), med katerimi so zelo poznane 
testenine pod imenom, »fidelini« za juho 
ter še nekatere druge. V načrtu pa ima
jo število izdelkov še povečati, med

preprečuje obstoj starih in neprimernih 
pekarn.

Ker torej mlinska industrija obsega 
precejšen del proizvodnje Živilskega 
kombinata, naj napišemo, da je kombi
nat posvečal vseskozi precej pozornosti 
tudi vzdrževanju mlinskih obratov, 
zlasti pa je skrbel za redno vzdrževa
nje 3 mlinov v Domžalah, enega v Hom
cu, Globokem, Bregu in Zapužah, mlina 
na Fužinah, Logatcu, Vrhniki in Bistrici, 
medtem ko so prenehali z obratovanjem 
mlina na Viču. Z rednim vzdrževanjem, 
izboljšanjem tehnološkega postopka dela 
ter s stimulativnejšim nagrajevanjem, 
so uspeli povečati proizvodnjo teh obra

tov od 3200 ton v letu 1958 na 4600 ton 
v letu 1964. Vendar naj še napišerho, da 
je Kombinat tudi edini jugoslovanski 
proizvajalec ovsenih kosmičev, ješprena 
(v svoji luščilnici), ržene moke ter ko
ruznih izdelkov, ki jih proizvaja iz do
mačih surovin.

Toda ne glede na sedanje zmoglji
vosti mlinskih obratov predvideva pro
gram razvoja Kombinata še gradnjo si
losa, katerega prva faza izgradnje bo 
končana letos jeseni. Zmogljivosti novo
zgrajenega silosa bodo 12.000 ton pšeni
ce, medtem ko bodo za prvo polovico 
gradnje silosa porabili 675 milijonov 
din. S tem pa načrti kombinata še niso 
zaključeni. Gradnjo silosa bodo nada
ljevali oziroma dokončali do leta 1970, 
morda tudi prej, kar vse je seveda od
visno od razpoložljivih investicijskih 
sredstev. Po dograditvi druge polovice 
bodo zmogljivosti silosa znašale skupno
24.000 ton. kar bo zadostovalo za potre
be obstoječe mlinske industrije, zlasti 
pa novega mlinskega obrata oziroma 
mlina, katerega gradnjo predvideva 
perspektivni program razvoja kombina
ta do leta 1970. Z dograditvijo silosa, 
mlina v Mostah ter industrijske pekar
ne v Lescah, bo zaključena celovitost 
Živilskega kombinata »Žito« v Mostah. 
Med prvimi bo realizirana izgradnja in
dustrijske pekarne v Lescah (leta 1966), 
medtem ko je dograditev drugega dela 
silosa in mlina odvisna še od razpolož
ljivih investicijskih sredstev. Ob tej pri
liki naj še napišemo, da bodo zmoglji
vosti novega mlina 120 ton dnevne pro
izvodnje.

Razvoj Živilskega kombinata »Žito« 
Ljubljana je nezadržen in vztrajen. Ne
dvomno k temu veliko prispeva požrtvo
valnost in prizadevnost celotnega kolek
tiva, zlasti pa temeljita pripravljenost 
programa razvoja, ki si ga je kolektiv 
začrtal že ob ustanovitvi. Od tega načrta 
ni bilo odstopanja, zato tudi ni bilo ne
uspeha. O tem dovolj zgovorno pričajo 
rezultati celotne proizvodnje, ki je leta

1958 pri 330 zaposlenih znašala 40.403 
tone, medtem ko je bila v letu 1964 do
sežena realizacija 70.537 ton pri 710 za
poslenih. Naj še napišemo, da je bruto 
dohodek v prvem primeru znašal 3 mi
lijarde 508 milijonov in v drugem 9 mi
lijard 146 milijonov din. Vendar pro
gram razvoja še nadalje zagotavlja po
večanje celotne proizvodnje, ki bo po 
izračunih znašala leta 1970 okrog 75.000 
ton.

Nedvomno, načrti so ogromni, toda s 
tako prizadevnostjo celotnega kolektiva, 
kot ga je le ta pokazal doslej pri reali
zaciji programa ob vsestranski pomoči 
samoupravnih organov in vseh vplivnih 
činiteljev znotraj kombinata, nadaljnji 
uspehi ne bodo izostali. Zlasti še, če 
bodo tudi vnaprej s tolikšno pozornost
jo kot doslej, reševali vprašanja izobra
ževanja in pripravljanja strokovnih ka
drov za nove naloge ob novih moder
nejših pogojih dela ter za reševanje ene
ga najvažnejših vprašanj, ki se tičejo 
delovnega človeka — družbenega stan
darda.

Naj napišemo, da je kombinat že od 
vsega začetka z vso pozornostjo sledil 
bodočim potrebam novih kadrov oziro
ma tistih kadrov, ki jih narekuje mo
dernizacija in izgradnja kombinata v 
Mostah. Pri tej nalogi so usmerili vso 
pozornost v izobraževanje že zaposlenih 
delavcev. Čeprav delavcev oziroma in
teresentov, ki bi se hoteli izučiti v pe
karski ali mlinski stroki primanjkuje, 
jim je uspelo z izobraževanjem pretežno 
lastnih ljudi, v pekarski šoli v Zagrebu 
in mlinarski šoli v Novem Sadu, zado
stiti sedanjim potrebam, medtem ko na
meravajo s takim načinom šolanja pri
praviti kader tudi za bodoče naloge. Se
veda pa pri izobraževanju niso pozabili 
prirejanje tečajev*, kjer se delavci sezna
njajo z novimi tehnološkimi postopki v 
proizvodnji. Ne glede, da že danes za
poslujejo več strokovnjakov s končano 
prvo stopnjo biotehnične fakultete, na
meravajo zaposliti še več strokovnja

kov, tovrstnih strokovnjakov tudi s kon
čano biotehnično fakulteto.

Čeprav v kombinatu veliko pozor
nosti posvečajo izobraževanju in izpo
polnjevanju delavcev, pa ne pozabljajo 
tudi na skrb za delavca, oziroma na ve
čanje družbenega standarda zaposlenih 
delavcev. Število delavcev se je namreč 
v zadnjih letih močno povečalo, zato 
tudi ni čudno, da je bilo stanovanjsko 
vprašanje precej pereče. Toda ne glede 
na dejstvo, da so bile potrebe po novih 
stanovanjih velike in da j§ Kombinat 
pretežni del sredstev vlagal v realizacijo 
programa, to je v investicije za izgrad
njo novih obratov, niso pozabili ha sklad 
skupne porabe, ki je v preteklem letu 
znašal okrog 40 milijonov dinarjev. Od 
tega zneska so 19 milijonov din namenili 
oziroma vložili za reševanje stanovanj
skega problema, 15 milijonov za pre
hrano delavcev. 6 milijonov pa so po
rabili za opremo in adaptacijo počitni
ških domov v Crikvenici in na Pokljuki.

Kolikšna je torej skrb kombinata za 
večanje družbenega standarda delavcev, 
pa nam ne predočijo samo vložena sred
stva v preteklem letu, temveč nasploh 
prizadevanje kombinata in kolektiva, da 
to vprašanje vedno in povsod postavi na 
prvo mesto. No, in lahko zapišemo, da 
jim je to uspelo, saj so skozi vrsto let 
nazaj kupili in zgradili z lastnimi sred
stvi in deloma z lastno udeležbo delav
cev nič manj kot 120 stanovanj. Čeprav 
je, kot smo že zapisali, .stanovanjsko 
vprašanje pereče, pa lahko danes z go
tovostjo zapišemo, da večjih nerešenih 
primerov v podjetju nimajo. Res je 
sicer, da stanovanj še primanjkuje, toda 
nič več to pomanjkanje ni tolikšno kot 
je bilo na začetku. Skrb in prizadevnost 
vseh činiteljev v kombinatu je bila ne
dvomno uspešna, saj je poleg večanja in 
modernizacije proizvodnje zagotovila 
tudi delavcem boljše’ delovne pogoje in 
temu primeren družbeni standard po
sameznika.

Pakiranje testenin Tudi v obratu testenine imajo avtomatski stroj za mesenje testa
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V PROGRAMU -
AVTOMATIZACIJA

PROIZVODNJE
Tovarna izolacijskih materialov »Izo- 

lirka* v Mostah je bila ustanovljena že 
leta 1937. Čeprav kot majhno podjetje s 
proizvodnjo raznih bitumenskih proiz
vodov, namenjenih v glavnem za izgrad
njo cest, se je po letu 1943, ko je bila 
tovarna nacionalizirana, razvila v moč
no industrijsko podjetje s širšim proiz
vodnim programom.

Z rastjo tovarne in širjenjem proiz
vodnje, pa je rastlo tudi število zaposle
nih. Skratka, podjetje je dobivalo prave 
oblike tovarne, ki je •svoj proizvodni 
program vbdno bolj širila. Leta 1949 je 
bila k podjetju, ki je tedaj sprejelo na
ziv »Industrija bitumenskih izdelkov«, 
priključena destilarna, katera je bila 
prej v sklopu Mestne plinarne v Ljub
ljani. Morda lahko zapišemo, da je to

šavami v obratu strešne lepenke pa so 
vpeljali kontinuirani tehnološki posto
pek. Prav tako so pričeli z uvajanjem 
proizvodnje stramit plošč v novem ob
ratu, medtem ko je v obratu na Jeseni
cah tega leta (leta 1980) stekla proizvod
nja izolacijskih filcev.

Sele sedaj je pravzaprav podjetje 
dobilo tiste osnovne oblike prave pro
izvodnje, tiste proizvodnje, ki zagotavlja 
kolektivu uspeh , pri nadaljevanju gra
ditve in širjenju proizvodnih zmoglji
vosti. V spoznanju teh pridobitev je ko
lektiv zastavil vse sile pri osvajanju 
novih proizvodov, oziroma novih tehno
loških postopkov dela. Že leta 1961 so iz
vršili sanacijo bitumenskih jam in pri
čeli z intenzivnimi raziskovalnimi deli, 
na osnovi katerih so v naslednjem letu

Pogled na tovarno »Izolirka«

pričeli s polindustrijsko proizvodnjo pi
hanega bituma, medtem ko so dogradili 
tudi prvi reaktor.

Kljub dosežkom se niso ustavili. 
Adaptirali so prostore za proizvodnjo 
styropora, povečali skladiščne prostore, 
pripravili konstrukcijske in tehnološke 
načrte za proizvodnjo izolacijskih plošč 
in mineralne volne, skratka, pričeli so z 
izvajanjem perspektivnega programa — 
avtomatizacijo proizvodnje. Zgradili so 
nov objekt za bitumensko proizvodnjo, 
vgradili nove naprave za proizvodnjo 
coule pogač, postavili drugi reaktor za 
proizvodnjo pihanega bituma in du
pleks kotel za proizvodnjo bitumenskih 
mas. »Nikakor pa pri rekonstrukciji to
varne ni mogoče prezreti modernizacije 
oddelka za proizvodnjo bitumenskih 
emulzij, ter končno tehnološke izboljša
ve v proizvodnji strešne lepenke in 
osvojene polindustrljske proizvodnje 
ruberoida.

Iz razvoja in prizadevanj celotnega 
kolektiva je torej lahko sklepati, da so 
se vsi samoupravni in politični organi v 
podjetju na čelu s celotnim kolektivom, 
dobro zavedali, da je bodočnost tovarne 
v prvi vrsti odvisna od perspektivnega 
razvoja in s tem od sredstev rentabil
nega poslovanja. To potrjujejo doseženi 
celotni dohodek v letu 1964, ki je znašal 
3 milijarde 407 milijonov v primerjavi 
z letom 1960, ko je le-ta znašal 1 mili
jardo 744 milijonov dinarjev.

Čeprav je konkurenca na domačem 
in tujem trgu na področju proizvodnje 
podjetja precejšnja, imajo letos zaklju
čenih izvoznih poslov za približno 50 V« 
letnega programa, največ za izvoz Berg
man cevi, ibitol laka, ibitola in drugih 
izdelkov, medtem ko inozemski kupci 
kažejo precej zanimanja tudi za mine« 
ralna vlakna. Tudi na domačem trgu 
uspešno konkurirajo s svojimi proizvodi, 
problem pa nastaja le v nespremenjenih 
cenah skozi vrsto let nazaj, kar je se
veda prizadelo potrebe po razširjeni re
produkciji, družbenem standardu in de
loma osebnih dohodkih.

»Izolirka«1 izdeluje tudi antikorozijske premaze za avtomobile

Kljub nekaterim težjim okoliščinam, 
zlasti zaradi pomanjkanja sredstev za 
izvedbo nadaljnjih rekonstrukcij tovar
ne, ki jih predvideva perspektivni pro
gram podjetja, računajo, da bodo do leta 
1970 uspeli povečati celotno proizvodnjo 
in delno preseliti nekatere obrate ter 
zgraditi nov obrat za proizvodnjo izola
cijskih plošč iz mineralne volne ter 
obrat za proizvodnjo impregniranih pa
pirjev. Seveda pa bodo v perspektivnem 
razdobju rekonstruirali tudi posamezne 
obrate: obrat strešne lepenke, bitumen
ske proizvodnje, styropora, mineralne 
volne, bergman cevi in obrat impregni

ranih papirjev ter vse pomožne obrate 
in sanitarne prostore.

Ker se torej tovarna izolacijskega 
materiala »Izolirka« vse bolj preusmer
ja na moderno industrijsko proizvodnjo, 
ki zahteva tudi temu primerno usposob
ljenega delavca, že sedaj vso pozornost 
usmerjajo v izobraževanje in pripravo 
kadra, ki bo strokovno in upravno uspo
sobljen za naloge v moderni proizvodnji. 
V lastnem izobraževalnem centru točno 
po programu izvajajo tako interno kot 
eksterno izobraževanje, skladno z raz
vojnim programom podjetja.

Kvaliteta — imperativ uspeha ?
leto pomenilo za podjetje precejšen pre- 
okret, saj je tega leta podjetje razširilo 
program proizvodnje še na izdelovanje 
Bergman cevi, ki jih je vse do takrat 
proizvajalo podjetje »Iskra« Kranj. S 
tem pa, da je podjetje prevzelo novo 
proizvodnjo, je prevzelo od podjetja 
Iskra tudi stroje in naprave. Vendar ne 
samo obrat Iskre, tega leta se je k Pod
jetju v Mostah priključila še montažna 
skupina za izvajanje izolacijskih del in 
obrat za proizvodnjo in predelavo žlin- 
drine volne na Jesenicah.

Skratka, v letu 1949 je podjetje raz
širilo proizvodni program, ki so ga nato 
izpopolnjevali vse do leta 1937, ko je 
ponovno prišlo do nekaterih sprememb. 
Tega leta se je namreč osamosvojila 
montažna skupina, iz katere je nastalo 
podjetje »Termika«, medtem ko so pre
nehali tudi s proizvodnjo termalit opeke 
in katranskih deritatov. S proizvodnjo 
prve so prenehali zaradi pričetka obra
tovanja nove moderne tovarne v Prile
pu, z drugo pa v pretežni večini zaradi 
higiensko-tehničnih razlogov, medtem 
ko je na ukinitev proizvodnje vplivala 
tudi nova tovrstna tovarna v Zagrebu.

Vendar delno zmanjšanje asortimana 
proizvodnje, nikakor ni vplivalo na ce
lotni obseg proizvodnje. Deloma so po
večali proizvodnjo ostalih proizvodov, 
medtem ko so preostale zmogljivosti 
preusmerili na izdelovanje novih. Z re
konstrukcijo naprav za proizvodnjo bi
tumenskih raztopin so dosegli celo 3- 
sratno povečanje zmogljivosti, z izbolj

V dodatku k obrazložitvi sedemlet
nega plana — izračunan na primerjavi 
absolutnih številk -- seznanja Kolinska 
tovarna hranil v Ljubljani z razveselji
vimi številkami: čelotpi dohodek pod
jetja naj bi se v času 1963 do 1970 
povečal za 5,87-krat, družbeni proizvod 
za 5,83-krat, narodni dohodek za 5,76- 
krat in dohodek za 5,22-krat.

Uspešna realizacija takšnega plana 
pa ni odvisna samo od izvedbe rekon
strukcije in od uvedbe novih proiz
vodnih postopkov, novih artiklov,' pač 
pa v dokajšnji meri od razvojnih služb 
podjetja in od dela njegovega labora
torija. Od laboratorija je namreč v pre
hranski industriji v nenehni odvisnosti 
prodaja, plasma podjetja na domačem, 
ali na tujem tržišču. Laboratorij kon
trolira kvaliteto surovine, odlika mate
rialov v samem tehnološkem postopku, 
kontrolira embalažo, končni proizvod, 
spremlja, določa in izboljšuje rok tra
janja, Skratka: laboratorij je v neloč
ljivi zvezi s proizvodnjo in so uspehi 
proizvodnje hkrati uspehi laboratorija.

Za ilustracijo: o pomembnosti labo
ratorija pripoveduje dejstvo, da je la
boratorij opravil lani 4.215 analiz in 
pregledov surovin, ali za 15 odstotkov

več kot predlanskim, nadalje 9.912 ana
liz končnih izdelkov, za 28 odstotkov 
več kot predlanskim, pripravil je 1.918 
raznih mešanic — trikrat več kot 
predlanskim, laboratorij je s še drugimi 
pregledi in analizami opravil nad 18 
tisoč delovnih operacij.

Tako obsežno opravljeno delo labo
ratorija je seveda v tesni zvezi z ob
čutljivostjo proizvodov, ki jih proizvaja 
Kolinska tovarna hranil: kavini nado
mestki, kava, pecilna sredstva, praški, 
aditivi za mesno industrijo, začimbe, 
soli, dišave, vafli. Ob tej proizvodnji pa 
se tovarna ukvarja še s polnjenjem čaja 
in sode, kar vse terja pozornost pri 
nabavi surovin, osnovnega materiala, v 
samem proizvodnem postopku ter pri 
končnem odpravljanju blaga na trži
šče.

Laboratorij pa ni zgolj, da analizira 
proizvode, več ali manj že uvrščene v 
redno, serijsko industrijsko proizvod
njo. Je tudi tisti v podjetju, ki zamišlja 
nove sestavine, ki je iniciator nove 
proizvodnje, ki proizvodnemu programu 
stalno dodaja nove proizvode, skladno 
z zahtevami in potrebami najširše po
trošnje, Njegova pospeševalna služba 
je samo lani opravila precej koristnega 
dela: izboljšala je recepturo za pripravo

rižote, pripravila je najprimernejšo me
šanico za gobovo rižoto, prilagojeno 
strojnemu polnjenju, izdelala je ara- 
šidno pasto, uvedla metodo za določe
vanje soli za razsol, sestavila začimbo 
za srbski pasulj, izdelala je sladno mo
ko z askorbinsko kislino, pripravila in 
preizkusila razne mesne začimbe, skrat
ka, pospeševalna služba pri laboratori
ju v podjetju izvršuje odgovorne nalo
ge, ki so neločljiv sestavni del celotne 
proizvodnje, ki usmerjajo interese na
bavne službe v podjetju in ustvarjajo 
možnosti poslovnega uspeha komercial
nega, prodajnega oddelka.

Ob laboratoriju je za tovarno izred
nega pomena njena razvojna služba, Ui 
se ukvarja z iskanjem novih postopkov 
proizvodnje živil. Bistvo te nove proiz
vodnje živil je v enostavnosti postopka, 
minimalna izguba na kvaliteti, nizki 
proizvodni stroški, izbira živil pa takš
na, da zlahka omogoča čim bolj ma
sovno potrošnjo.

Nedvomno je razveseljivo prizade
vanje te službe, da uspe s proizvodnjo 
polpripravljenih jedi, ki so kombinacija 
raznih leguminoz in žitaric z vsemi do
datki, ki predstavljajo skupno popoln 
obrok, bodisi kosilo, bodisi večerjo. 
Prednosti takšnih industrijsko polpri-

Nova pridobitev »Kolinske« tovarne je tudi fumigacijska komora v kateri sterili
zirajo živilske proizvode

Stroj za ekspandiranje žitaric, ki je v novih obratih »Kolinske« bo pričel predvi
doma obratovati čez mesec dni

ponudbi
pravljenih jedi so očitne: nagla, le ne
kajminutna priprava z dodatkom vo
de, nizka cena, lahka priprava ,.. No
vost v tehnologiji, za katero se razvojna 
Služba v Kolinski tovarni hranil zav
zema, pa je v odstopanju od konven
cionalne proizvodnje tovrstnih izdelkoVj 
ki so pakirani v škatle iz uvožene bele 
pločevine, saj .svoje proizvode lahko 
pakira v običajne, nedvomno dosti ce
nejše kartonske škatle.

Kot edinega proizvajalca pa spozna
mo tovarno na domačem tržišču v njeni 
ponudbi tako imenovanih aditivov za 
mesno industdijo. Proizvodnja aditivov 
pomeni njeno povsem novo panogo, ki 
dosega uspeh v pripravi kompozicij za
čimbnih ekstraktov, Hkrati s proizvod
njo steriliziranih začimb je predvide
vanje podjetja, da bo bržkone edini po
nudnik na domačem tržišču, povsem 
utemenjeno.

Značilnost za delo podjetja je nje
govo sodelovanje z zainteresiranimi, so
rodnimi podjetji. Na ta način so bili 
izdelani mnogi postopki in v zadnjem 
času: priprava bakteriološko neoporečne
ga močnega krmila, obdelava laboratorij
skih pogojev za ekstrakcijo suhih gob, 
proučitfcv možnosti za predelavo pekov
skega kvasa, pri čemer je sodelovalo 
z Agrokombinatom in z Gosadom. 
Hkrati pa razvojna služba podjetja so-s 
deluje pri reševanju raznih problemov 
prehrane z raznimi inštitucijami: sklad 
Borisa Kidriča, Kemični inštitut pariš 
Kidrič, Zavod za zdravstveno varstvo, 
Kmetijski Inštitut Slovenije, Glavni od
bor Rdečega križa Slovenije in Jugo
slavije,

Delo laboratorija in razvojne službe 
v podjetju pa ne podvojuje samo mož
nosti uvajanja preprostejših tehnoloških 
oostopkov, zmanjševanja proizvodnih 
Jroškov, smotrnejšega izkoriščanja su- 
•ovin, rast kvalitete ter ob povoievn- 
iju fizičnega obsega proizvodnje še 
'vajanje novih proizvodov v pogoje in- 
ustrijske proizvodnjo, pač pa tudi osvo- 
pja delavca na njegovem delovnem 
lestu, mu omogoča povečevanje pro- 
uktivnosti in kvalitetnejše opravljanje 
osla. Sem sodi tudi odločitev delovne 
pupnosti podjet.ia, da preide na skraj- 
ani delovni teden. Odločitev je zabe- 
.žila lani ugodne posledice; osebni do- 
odki so porasli za 26 odstotkov na ža
ljenega v primerjavi z letom 1963 in 
"ladno s povečano produktivnostjo za 
!,5 odstotka, bruto produktom za 30,
to produktom za 23,5 in z dohodkom 

i 21,3 odstotka.
Kratka informacija v Kolinski tovar- 

u hranil je naposled toliko bolj razve- 
eljiva, saj zadeva rast živilske indu
strije, celotni skupnosti tako zelo, zelo 
potrebne dejavnosti.
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Komuna ljubijana-Moste

SKUPAJ-STARAIN NOVA

PROIZVODNJA

Gradnja novega obrata za proizvodnjo polianidne svile »yulon« Kemične tovarne
v Mostah

Montaža separatorja v obratu aluminijevih cevi v Kemični tovarni

KEMIČNA TOVARNA MOSTE je 
ena najstarejših tovrstnih tovarn ne sa
mo v Jugoslaviji, temveč na sploh 
v svetu. Nastala je v letu 1907, ko je 
za razvijajočo se tehniko postal tudi 
lahki aluminij vse bolj nepogrešljiv. 
Z letno kapaciteto 7000 ton glinice je 
predstavljala Kemična tovarna Moste 
veliko tovarno. Toda zaradi izgradnje 
večjih tovarn za predelavo boksita v 
Nemčiji, je tovarna med obema vojna
ma vse bolj izgubljala na pomenu, za
radi česar lastniki niso več vlagali sred
stev v modernizacijo tovarne in jim Je 
služila bolj kot neke vrste poizkusni 
obrat.

Položaj tovarne je bil torej po osvo
boditvi dokaj kritičen. Tuji kapitalisti 
so dobesedno izželi njene zmogljivosti, 
uničili skoraj vso dokumentacijo, odpe
ljali strokovnjake, skratka zapustili so 
le izrabljene stroje. Vendar kolektiv ni 
obupal. Izkušenost starih delavcev in 
domačih strokovnjakov je prispevala 
k ponovni obnovitvi proizvodnje gli
nice. 2e v nekaj letih so dosegli naj
višjo predvojno proizvodnjo, katero so 
v kasnejših letih še povečali.

Čeprav je torej glinica najstarejši 
proizvod Kemične tovarne, pa danes ni 
edini proizvod te tovarne. Po pomenu 
je na drugem mestu nedvomno alumi
nijev sulfat, to je bela steklasta sol 
s 17—18 % aluminijevega oksida, ki se 
uporablja za čiščenje voda v usnjarski 
in barvni industriji, največ pa v pa
pirni, industriji, katere nagel razvoj je 
povzročil veliko potrošnjo sulfata, ki ga 
v Kemični tovarni Moste letno proizve
dejo več tisoč ton. Toda ne samo gli
nico in aluminijev sulfat, v stari tovar
ni proizvajajo še vrsto aluminijevih 
soli za potrebe domače industrije.

Skratka, prizadevanja celotnega ko
lektiva in od leta 1950 dalje organov 
delavskega samoupravljanja, so veliko 
prispevala k povečanju proizvodnje in 
s tem k obnovi gradbenih objektov, 
strojev, naprav, opreme itd. V času pb 
osvoboditvi je bilo popolnoma obnov
ljeno poslopje za proizvodnjo al-sulfata, ■ 
medtem ko so v obratu zamenjali tudi 
zastarele proizvode in hladilne napra
ve. Med drugim so modernizirali em- 
baliranje al-sulfata, z novimi stroji so 
opremili mehanično delavnico, deloma 
Pa so modernizirali tudi sanitarne na
prave, delavce pa opremili s higiensko- 
tehničnimi zaščitnimi sredstvi.

Čeprav v letih pq vojni niso štedili 
s sredstvi za modernizacijo, saj so *nar- 
sikaj obnovili in izboljšali, tovarna še 
vedno ni urejena kot sodobni obrat. 
Deloma je vzrok za sedanjo zastarelost 
starega obrata iskati v preusmeritvi 
Proizvodnje na perspektivno področje 
industrije sintetičnih vlaken. Že 1. 1959 
sta namreč kolektiv in vodstvo tovarne 
Pričela razmišljati o možnostih pre
usmeritve proizvodnje, kajti mnenja so 
bili, da kljub dotedanjim rekonstruk
cijam tovarna v jugoslovanskem me
rilu ne more veliko pomeniti, ker raz
širitev ■ in modernizacija tovarne na 
sedanjem prostoru ni najperspektivnej
ša. Tokrat so se namreč odločili: nika- 
kih sredstev več za rekonstrukcijo in 
obnovitev stare proizvodnje, kajti začeti 
je treba z novo perspektivnejšo proiz
vodnjo poliamidne svile, ker je prav ta 
proizvod med vrsto različnih umetnih 
vlaken najbolj iskan na domačem trgu, 
ki končno ne bo več vezan na uvoz 
sintetičnih vlaken.

Tako so sklenili in tako je bilo, 
V modernizacijo starega obrata niso več 
vlagali sredstev, vsa sredstva so name
nili v izgradnjo novega obrata, katerega 
so pričeli graditi lani aprila. Kljub za
časnemu zastoju gradbenih del, zaradi 
novih predpisov o investiranju indu
strijskih gradenj, računajo, da bodo v 
obratu nove proizvodnje pričeli s po
skusnim obratovanjem aprila leta 1966 
Letno bodo v tovarni proi zvedli 1150 tor 
poliamidne svile (Yulon) v vrednost' 
4,4 milijarde dinarjev, ki jo danes uva
žamo. Tolikšno proizvodnjo namrer 
Predvideva nrva faza izerarlnie. Pokon
čani drusi in tretji-fazi na bodo proiz
vodnjo znatno povečali. Naj še napiše

mo, da bo tovarna letno izvažala 56 % 
proizvodnje, in sicer na področje kon
vertibilnih valut, kjer ima že za pet let 
naprej zagotovljene možnosti izvoza oz. 
prodano 56 % proizvodnje.

Program je torej jasen in obetajoč, 
toda nekoliko spremenjen od programa, 
ki si ga je kolektiv postavil leta 1959. 
Potrebe jugoslovanskega trga po Al- 
sulfatu in aluminijskih soleh so pre-

Inžeriir Rus, ki je našemu repor
terju posredoval pričujoče podatke o 
Toplarni Ljubljana v izgradnji, je na- ^ 
vedel, da »Toplarna« kot naziv energet
skega objekta s kombinirano proizvod
njo električne energije, tehnološke pare 
in vroče vode za ogrevanje stanovanj, 
ni ravno najbolj posrečeno izbran, kar 
je moč presoditi tudi po docela zgre
šenih predstavah in pojmovanjih ljudi 
o njegovi dejavnosti.

Skupna ugotovitev inž. Rusa in 
našega reporterja, da je bralcem malo 
znana dejavnost takšnega objekta, kot 
je Toplarna, je botrovala naši nameri, 
da bomo v začetku pričujoče reportaže 
o TO Ljubljana, kot ta objekt s kratico 
imenujemo, skušaji kar najbolj poeno
stavljeno razložiti dejavnost in vlogo 
ljubljanske toplarne za gospodarstvo in 
komunalni razvoj Ljubljane.

Najprej velja omeniti, da bo ljub
ljanska toplarna — dograjena bo pred
vidoma prihodnje leto — proizvajala 
tehnološko paro za potrebe industrije, 
dalje vročo vodo za ogrevanje stano
vanj in potrošnjo, tako imenovane boj- 
lerske vode, ter električno energijo. Ka
teri proizvod od navedenih je osnovni 
in kateri stranski, je težko reči, ker so 
vsi navedeni energetski viri, ki jih bo 
toplarna proizvajala, za razvoj mestne
ga in republiškega gospodarstva enako 
pomembni, zlasti še, ker pri nas. kot 
je znano, primanjkuje vseh vrst ener
gije.

cejšnje, krite pa edinole s proizvodnjo 
Kemične tovarne Moste. Zato ni čudno, 
če program proizvodnje tovarne ne 
predvideva več ukinitve stare proizvod
nje, nasprotno računajo, da bodo s po
večano investicijsko izgradnjo oziroma 
obnavljanjem stare proizvodnje tehno- 
lošlci proces proizvodnje izboljšali in 
v desetih letih krili celotne potrebe ju
goslovanskega trga z aluminijastimi 
solmi, tako kot že danes krijejo potrebe 
po sulfatu in galunu. Nameravajo celo 
pričeti s proizvodnjo aluminijum fluo- 
rida ter aktivne glinice.

Ker je uspeh proizvodnje v mnogo- 
čem odvisen od strokovnosti delavcev, 
na vzgojo kadra niso pozabili. Čeprav 
se dobro zavedajo pomembnosti stro
kovnih kadrov, ki so si pridobili znanje 
na višjih in srednjih tehničnih in ke
mičnih šolah, veliko pozornosti posve
čajo izobrazbi in strokovnosti zaposle
nih delavcev, katerim nudijo vse mož
nosti in oblike izobraževanja za prido
bivanje kvalifikacij.

Čeprav so za strokovno izobraževa
nje delavcev storili precej, so sklenili, 
da bodo tej nalogi tudi v bodoče posve
tili vso pozornost in še nadalje štipen
dirali učence na višjih in srednjih teh
ničnih šolah, predvsem pa bodo še 
ojačali skrb za izobraževanje lastnih 
kadrov z dajanjem štipendij in organi
ziranjem lastnih seminarjev in tečajev. 
Zlasti pa bodo mislili na zagotovitev 
večje stalnosti transportnih delavcev, 
kajti prav pri njih je opaziti precejšnjo 

"fluktuacijo.
Popolnoma jasno je, da bodo v takih 

okoliščinah morali s podvojeno skrbjo

Potem, ko bo dograjena, bo Toplar
na Ljubljana razpolagala z inštali
rano močjo 64 MW električne energije 
na turbinah in bo letno proizvajala 
367 GWh električne energije, kar ie 
približno toliko, kolikor je proizvede 
prva faza termoelektrarne Šoštanj. Po
membno je, da bo električno energijo 
Toplarna oddajala v omrežje deloma 
za potrebe Ljubljane, a deloma za upo
rabo pri vseh potrošnikih, ki so na 
omrežje priključeni.

Razen električne energjje bo Toplar
na Ljubljana, kot smo navedli, proiz
vajala tudi tehnološko paro za potrebe 
industrije, pri čemer se bodo na toplot
no omrežje priključili industrijski po
trošniki, ki bi bili zaradi vse ve ..lih 
potreb po tehnološki pari primorani 
rekonstruirati lastne kotlovne naprave. 
Med industrijskimi podjetji, ki so se 
priglasila kot bodoči potrošniki pare iz 
toplarne, so predvsem naslediva 
niča Vevče, bodoča tovarna poliamidnih 
vlaken »Vulon« v Mostah, 1 o varna kle
ja, Kemična tovarna Moste, »Protek- 
tor-Vulkan«, »Teol«, Tovarna močnih 
krmil«, »Saturnus«, »Izolirka«, »Gra
dis« — betonarna, »Indos«. »Mineral« in 
številna druga. Večji industrijski po
trošnik pare bodo tudi Klinične bolniš
nice v Ljubljani.

Medtem ko bo industrija trošila ve
like količine pare, bo široka potrošnja 
odvzemala vročo vodo, s katero toplar-

misliti na družbeni standard delavcev, 
katerih stalnost je nedvomno močno 
odvisna od delovnih in življenjskih po
gojev, ki jih nudi tovarna delavcem. 
No, in prav na zadnjih sestankih de
lavskega sveta in svetov ekonomske 
enote — proizvodnje, sveta delovne eno
te — delavnic in sveta delovne enote — 
strokovne službe, je bil močno poudar
jen pomen in potreba po zboljšanju 
družbenega standarda delavcev. Tudi 
16 zborov delovnih skupin je na svojih 
sestankih o družbenem standardu veli
ko razpravljalo. Kolektiv, samoupravni

na že oskrbuje okrog 46 potrošnikov, 
predvsem nove stanovanjske zgradbe 
in poslovne objekte v mestu. Bolj z 
namenom, da začne izgrajevati toplot
no omrežje, kot pa da zadovoljivo uredi 
oskrbo potrošnikov z vročo vodo, je 
namreč toplarna v začasnem obratu v 
stari termoelektrarni uvedla po zmog
ljivostih omejeno proizvodnjo vroče 
vode, ki jo do potrošnikov pošilja po 
6 km dolgih vodih. To proizvodnjo, ozi
roma navedeni vod, je treba seveda 
smatrati le za nekakšen zametek topli- 
fikacije v Ljubljani, na osnovi katerega 
se bo nadaljevala izgradnja toplotnega 
omrežja v skladu z zmogljivostmi v no
vem objektu, ki bo izročen v obrato
vanje leta 1966.

Poleg navedenih vodov, ki povezu
jejo začasni obrat v stari TE Ljubljana 
s središčem mesta in so dolgi 6 km, je 
letos v gradnji magistralni vod, ki bo 
povezal staro termoelektrarno z novimi 
objekti toplarne v Mostah in š tem to
plarno z obstoječim konsumom v mestu. 
Dolžina tega voda znaša 2500 m. Glede 
na intenzivno gradnjo stanovanj in po
slovnih objektov v občinah Moste, Ši
ška in Bežigrad je mogoče pričakovati 
razširitev toplotnega omrežja tudi v tej 
smeri. Sploh bi bilo zgrešeno dimenzio
niranje toplarne in njenega omrežja 
presojati statično, ker je nadaljnji raz- 
jvo povsem odvisen od nadaljnjega šir
jenja in razvoja mesta, ki ga ni mogoče 
določneje predvideti. Seveda je razum
ljivo, da se bodo moči toplarne morda 
že v bližnji prihodnosti ob rasti mesta 
izčrpale in da bo treba predvideti po
stavitev dodatnih objektov, ki bodo 
oskrbovali razširjeno omrežje s toplot
nim virom. V ta namen so že priprav
ljene ustrezne študije, ki pa ne morejo 
biti dokončne, ker tudi urbanistični na
črt mesta Ljubljane še ni pripravljen, 
oziroma ne more biti dokončan.

in politični organi podjetja so si edini, 
da je treba v prvi vrsti več sredstev 
nameniti za sklad skupne porabe (ki je 
bil zadnja leta, zaradi predvidenih inve
sticij okrnjen), povečati in zagotoviti 
delavcem boljše stanovanjske pogoje 
(samski dom), izboljšati- družbeno pre
hrano, zlasti pa z doslednim izvajanjem 
nagrajevanja po delu zagotoviti stalnost 
delavcev.

Program je jasen in obetajoč, zato 
lahko pričakujemo, da bo kolektiv Ke
mične tovarne Moste uspel.

V skladu s predvidenim razvojem 
potrošnje toplotne energije je po letu 
1970 v načrtu izgradnja tako imenova
nega vršnega objekta, vršne kotlarne 
v Šiški, ki bi dopolnjevala zmogljivosti 
toplarne v Mostah s 40 % zmogljivosti 
osnovne toplarne in bi bila njena vloga 
s cenenim virom (vsekakor cenejša, kot 
pa je bilo že vnaprejšnje predimenzio- 
niranje osnovnih objektov) pokrivati 
konice v potrošnji vroče vode, ki na
stopijo vsako leto v razmeroma kratki 
dobi hladnih zimskih dni, ko tempera
tura zdrkne precej pod ničlo. Razum
ljivo je, da je kotlarna, kakršna bo 
postavljena v Šiški za pokrivanje le 
obdobno povečane potrošnje, vsekakor 
racionalnejši in zato cenejši vir od 
osnovnih objektov, ki bi jih morali z 
mnogo višjimi stroški povečevati, ne da 
bi bili vse leto zadovoljivo izkoriščeni.

V letu 1966 bo nujno treba dograditi 
magistralni vod, ki bo povezal toplar
no s staro termoelektrarno, in pa pri
ključiti čimveč potrošnikov, kar bo se
veda zahtevalo tudi povezavo toplarne 
s konsumnim območjem v Šiški. Vrhu 
tega je treba leta 1966 računati na pri
ključitev številnih obstoječih in novih 
industrijskih in drugih potrošnikov 
tudi na konsumnem območju v Mostah, 
zlasti še, ker izgradnja omrežja toplar
ne sovpada z rekonstrukcijskimi pro
grami industrijskih podjetij, v okviru 
katerih bi le-ta v istem razdobju mo
dernizirala oziroma rekonstruirala svo
je individualne kotlovne naprave.

Navesti velja, da se omrežje izgra
juje iz prispevkov potrošnikov, ki pa 
nikakor ne presegajo stroškov za iz
gradnjo individualnih kotlovnih naprav 
in centralnih kurjav. Pomembno je tudi, 
da je cena toplote ob njeni ustreznejši 
kalorični vrednosti nižja od cene to
plote pri individualnih centralnih kur
javah, kar je nedvomno velikega go
spodarskega pomena.

Pogled na toplarno v izgradnji

Toplarna Ljubljana širi omrežje
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Od manjših do zahtevnejših del

Avtomatske kontrolne table — izdelek »Elektroobnove« Polje

Obrtno montažno podjetje »Elektro- 
obnova« Polje je pravzaprav eno mlaj
ših obrtnih podjetij, ki je bilo ustanov
ljeno leta 1959 in je začelo poslovati 
kot majhna obrtna delavnica, ki je za
poslovala vsega tri delavce. Podjetje je 
v začetku poslovalo pod imenom »Elek- 
troobnova« Ljubljana Polje.

Tako kot so bili skromni začetki 'de
javnosti podjetja, so bili skromni tudi 
delovni pogoji, ki so bili omejeni na 
kletne prostore stanovanjske hiše. Ven
dar ne samo prostori, tudi finančna 
sredstva oziroma obratna sredstva so 
povzročala že takoj ob ustanovitvi ma
lemu kolektivu precej preglavic. Kako 
tudi ne, saj je delavnica dobila od usta
novitelja le pol milijona obratnih sred
stev, s katerimi je bilo treba delavnico 
opremiti in usposobiti za uspešno delo 
na področju opravljanja vseh inštala
cijskih del. Skratka, pogoji so bili težki, 
toda dobro vodstvo in prizadevnost 
malega kolektiva sta kaj kmalu pre
magala prve ovire in pripomogla pod
jetju do potrebnega ugleda, ki so si ga 
pridobili z vztrajnim in kakovostnim 
delom.

Ze prvo leto so kljub skromnim de
lovnim pogojem povečali število delav
cev na šest zaposlenih, ki so do konca 
leta ustvarili 9 milijonov bruto dohod
ka, pri čemer niso pozabili na vse bolj 
potrebna sredstva v skladih, za katere 
so namenili v tem letu 1,5 milijona di
narjev.

Skratka, želja po vidnejših dosežkih 
in ustvarjanju večjega dohodka, ki naj 
zagotovi boljše delovne pogoje in večji 
družbeni standard zaposlenih, je bila 
gonilna sila celothemu kolektivu, ki si 
je vztrajno prizadeval svojo osnovno 
dejavnost razširiti in izpopolniti. Ven
dar kljub prizadevanjem so načrt raz
širitve proizvodnje realizirali šele leta 
1963, ko so pričeli prevzemati tudi za
htevnejša elektromontažna dela in avto
matizacijo v industrijskih objektih, za 
katera je bilo predhodno treba pripra-

NEOKRNJENA TRADICIONALNOST 
STARE »RDEČE TRDNJAVE«

Razveseljiva in premisleka vredna je 
resnica, da delavci, proizvajalci tudi ta
krat, kadar so daleč proč od svoje to
varne, preradi govori o njej, o njenih 
značilnostih; s to resnico sem se srečal 
v počitniškem domu znanega PODJET
JA »SATURNUS« na Velikem Lošinju. 
V tem domu letuje letno dobršen del 
delovnega kolektiva te znane ljubljan
ske »rdeče trdnjave«, saj beleži dom let
no okoli 7800 nočnin. No, in srečanje s 
člani delovnega kolektiva »Saturnus« je 
nehote napotek za pogovor o tovarni in 
o delu v njej. Tako na Velikem Lošinju, 
tako nemara v drugem počitniškem do
mu podjetja v Kranjski gori...

In človek izve marsikaj o tej »rdeči 
trdnjavi«, ki je dala v davnem pred
vojnem času vrsto uglednih revolucio
narjev, katere delavci so se v velikem 
številu odzvali boju proti okupatorju, 
ki so bili po vojni med prvimi delov- ■ 
nimi organizacijami, ki so s presega
njem planskih nalog izgrajevale... Od 
nekdaj pa do danes je odlika »Saturnu
sa« neokrnjena tradicionalnost njego
vega delovnega kolektiva:'biti predvsem 
med prvimi, najsi bo v boju s so
vražnikom, najsi bo v boju za napre
dek.

Karakterističen je podatek, ki sezna
nja z dva in poikrat večjo proizvodnjo 
v letu 1962 v odnosu na leto 1951, ki je 
temeljila na boljši produktivnosti, večji 
delovni vnemi v času, ko v tovarni ni 
bilo novih, modernih strojev na pretek, 
ko je bil proizvodni uspeh v popolni 
odvisnosti od pridnosti zaposlenih in od 
smotrnosti izkoriščanja razpoložljivih 
strojnih, zmogljivosti, od preudarne or
ganizacije dela. V tem pa je bil ključ

do sredstev, ki si jih je podjetje znalo 
ustvariti, je bila pot do temeljite rekon
strukcije tovarne? nov tiskarski stroj, 
stroj za lakiranje pločevine, sodobna 
aparatura v fotolitografskem oddelku, 
nova tunelska peč, so omogočili večjo, 
boljšo in ekonomičnejšo proizvodnjo 
litografskih plošč. Z uvedbo stiskalnice, 
strojev za gumiranje konzervnih pokro
vov s tekočo gumo. za izdelavo in spaj- 
kanje obodov, skratka še z vrsto mo
dernih mehanizmov, je podjetje naglo- 
ma zboljševalo tehnološke postopke pri 
izdelavi konzervnih škatel. Sodobno ure
jena in opremljena orodjarna in kon
strukcijski oddelek sta mu zagotovila 
hitro in kvalitetnejše osvajanje proiz
vodnje novih izdelkov, kakršne je ter
jalo tržišče, ■ predvsem naraščajoče 
zmogljivosti domače industrije:

Rojstvo avtomobilske industrije v 
Jugoslaviji je uvrstilo »Saturnus« med 
proizvajalce in dobavitelje različnih ža- 
i-ometov, svetilk, ogledal in podobnih 
predmetov; potrebe po industrijsko iz
delanih gospodinjskih predmetih so spet 
terjale vključitev tovarne v proizvodnjo 
električnih kuhalnikov, kaloriferjev, 
električnih peči...

Tako je nastala iz stare tovarne —- 
nova industrija. Leta 1962 je dogradil 
»Saturnus« obrat za proizvodnjo elek
trotehničnih predmetov: v njem proiz
vede mesečno za 200 milijonov dinarjev 
različnih izdelkov, namenjenih avtomo
bilski/motorni, kolesarski industriji ter 
predmetov, namenjenih neposredno ši
roki potrošnji. Omembe vreden je zgolj 
asortiman kovinske embalaže, ki je to
likanj raznolika, da ga ni v podjetju 
človeka, ki bi uspel našteti vse preraz-

viti usposobljen kader. Ta dela namreč 
terjajo izredno strokovno usposoblje
nost delavcev. Seveda pa razširitve de
javnosti nikakor ne bi dosegli, če jim 
to ne bi omogočila leta 1961 preselitev 
iz majhnih kletnih prostorov zasebne 
hiše v lastne prostore v Polju št. 351/c, 
katere/so uspeli zgraditi z lastnimi sred
stvi. V novih prostorih so pričeli tudi 
z novo proizvodnjo razdelilnih omaric 
in avtomatov za lastne potrebe, katere 
so do tedaj naročali pri raznih podjet
jih. S tem so znatno izboljšali kakovost 
in pocenili svoje storitve. Treba pa je 
omeniti, da podjetju ne bi uspelo usta
noviti novega obrata, če ne bi priteg
nili k sodelovanju dovolj visokokvalifi
ciranih delavcev v proizvodnjo kot teh
nično vodstvo.

Čeprav so delovni pogoji podjetja 
danes neprimerno boljši od tistih na 
začetku, je ozko grlo še vedno v pre
majhnih skladiščnih prostorih in delav
nici. Glede na omenjeno pomanjklji
vost si kolektiv vse bolj prizadeva, da 
bi ublažil pomanjkanje delovnih pro
storov z novogradnjo v povezavi s se-, 
danjimi prostori, kar bi nedvomno lah
ko veliko prispevalo k povečanju ob
sega dela. Namen podjetja je torej, da 
po perspektivnem programu razvoja 
podjetja že prihodnje leto prične z re
alizacijo razširitve sedanjih delovnih 
prostorov; ki naj bi podjetju omogočila 
do leta 1970 doseči 600 milijonov din 
letne realizacije.

Ko že torej pišemo o uspehih pod
jetja, naj pri tem povemo, da se je lani 
storilnost v primerjavi z letom 1963 
znatno povečala, in sicer kar za 96 %, 
celotni dohodek za 84 %> in čistk doho
dek kar za 129 "/n, medtem ko-se je šte
vilo zaposlenih novečalo le za 53 %. 
Največ je k doseženim uspehom prispe

Avtomatska linija za proizvodnjo kronskih zamaškov v podjetju »Saturnus

lične vzorce — po oblikah, namembno
sti, funkcionalnosti — ki so bili in so v 
proizvodnji »Saturnusa«.

Z rastjo proizvodnih diagramov in z 
razširjanjem asortimana proizvodov je 
hkrati raslo število zaposlenih: 1. 1963 
je blizu 1400-članski delovni kolektiv 
proizvedel za 6 in pol milijarde vred
nosti različnih proizvodov. S tem je šlo 
skozi proizvodne postopke 7215 ton plo
čevine, kar predstavlja v primerjavi z 
letom 1952, ko je tovarna potrošila le 
930 ton pločevine, sedemkratno poveča
nje zgolj fizičnega obsega proizvodnje, 
da posebej ne podčrtamo bistvene spre
membe v strukturi in sploh v vrednosti 
proizvodov. Diagrami še silijo navzgor: 
lani je podjetje porabilo 8833 ton plo
čevine ter dalo domačemu in tujemu tr
gu za 7 milijard in 900 milijonov vred
nih izdelkov. Letošnji delovni programi 
še naprej kažejo na povečanje proiz
vodnje, ki naj bi dosegla v letu 1970 
številko 18 milijard v vrednosti izdel
kov.

Obenem z izpopolnjevanjem organi
zacije dela in notranje tehnologije pa 
velja poudariti nenehno prizadevanje 
kolektiva in posameznikov, ki gre v do
ber račun naraščanja produktivnosti. 
Od tod tudi utemeljen namen tovarne, 
da postopoma uvaja skrajšani delovni 
teden. Zdaj so delavci že prosti vsako 
drugo soboto — ob 44-urnem tedniku — 
delovni rezultati pa že opozarjajo na 
skorajšnjo možnost uvedbe popolnega 
skrajšanega delovnega časa.

Vse to — povedano v skromnih be
sedah — je tudi pogoj, da je lahko naj
nižji osebni dohodek zaposlenega nad
30.000 din; da ima podjetje dva počit
niška domova, da ima v ljubljanskih, 
gledališčih abonmaje za nad 400 sede
žev, da se zavzema za kulturno in te
lesno rekreacijo zaposlenih.

Pogovor daleč proč od tovarne nika
kor ne obide omenjenih značilnosti pod
jetja in četudi je res, da vsak delavec 
ne siplje, iz rokava vsgh omenjenih šte
vilk. Prav vsak pa pripoveduje o na
predku, o tradicijah. Vsak rad pohvali 
načrtovane perspektive tovarne, ki so 
vezane na dve milijardno investicijo v 
letih do leta 1970 ter pri tem poudari 
nadaljnje možnosti za še boljše počutje 
zaposlenih, za še večje ugodnosti pri na
daljnjem formiranju osebnih dohodkov 
in skladov, predvsem skladov, ki so ne
ločljivo povezani z oblikovanjem druž
benega standarda zaposlenih.

»Saturnus« — prvobitni njegovi zi
dovi so stari nad 43 let, saj je tovarna 
začela s prvo proizvodnjo leta 1921 — 
je po svoji vsebini dela in po svoji legi 

s dominantna gospodarska organizacija 
ob severo-vzhodnem robu našega mesta. 
Nova litijska cesta ali železniška pro
ga— obe magistrali ga predstavila po
potniku, ki prihaja v Ljubljano; tovar
na sama pa opozori nase z značilnim 
emblemom — s Saturnusom, planetom, 
ki ga obkroža kozmična meglica v elip
si — kar ostaja trdno v spominu sle
hernega, pa naj ga je videl le enkrat. 
Je pa tudi znana tovarna z množino 
svojih izdelkov, ki najdejo pot v malo
ne vsako domače gospodinjstvo, katere 
krog široke potrošnje je večji iz leta v 

1 leto.

vala boljša organizacija dela, ki so jo 
omogočile vložene investicije in ne
dvomno vsestranska prizadevnost ko
lektiva.

Danes torej podjetje vse1 bolj utr
juje (s kakovostnimi storitvami) sode
lovanje in udeležbo pri stanovanjski 
izgradnji, kjer letno sklene večje šte
vilo pogodb z investitorji in industrij
skimi podjetji. Lani je npr. podjetje 
sodelovalo, oziroma izvajalo vsa elek- 
troinštalacijska montažna dela v »Pod
kvi«, tovarni »Lek« Ljubljana, »Avto- 
obnovi«, v podjetju »Gral« Ljubljana, 
»Koteks« Zalog. Stanovanjsko naselje 
na Brinju z avtomatiko kotlarne za 
ogrevanje celotnega naselja. V Pivovar
ni Union je bila izvršena celotna elek- 
tro montaža nove hladilnice z avtoma
tiko in komandno mizo.

Skratka podjetje se vedno bolj 
uveljavlja na področju stanovanjske 
izgradnje in avtomatizacije v industrij
skih objektih.

Čeprav si s kvalitetnim delom ustvar
jajo med investitorji in industrijskimi 
podjetji renome priznanega podjetja, s 
čimer jim je zagotovljeno vedno večje 
doseganje bruto dohodka, pa kljub po
večanemu letošnjemu planu ne bodo 

' zaposlili večjega števila novih delavcev* 
Računajo torej, da se bo število zapo
slenih do konca leta povečalo komaj za 
pet, medtem ko bodo plan proizvodnje 
iz minulega leta znatno presegli.

Kljub dejstvu, da je podjetje večidel 
razpoložljivih sredstev vlagalo v grad
njo novih objektov in zboljšanje delov
nih pogojev, lahko napišemo, da pri 
tem niso pozabili tudi na družbeni stan
dard delavcev, kjer so del sredstev 
skupne porabe namenili za strokovno 
usposabljanje zaposlenih in za reševa
nje stanovanjskega problema delavcev.

Tekoči trak za proizvodnjo konservnih doz v »Saturnusu«

Združenje za uveljavitev 
skupnih interesov

Poslovna organizacija, medrepubli
škega pomena, je združenje avtoprevoz- 
niških podjetij iz malone vseh večjih 
mestnih središč Slovenije in nekaterih 
krajev sosednje republike — VEKTOR. 
Organizacijsko omrežje združenja se
stavlja 18 poslovalnic, ki za potrebe 
posameznih članov opravljajo svoje na
loge v vseh večjih mestih Jugoslavije, 
od Kopra do Skopja in od Reke do Zre- 
njanina.

Temeljno izhodišče, ki je narekovalo 
nastanek takšnega združenja — najpo- 
prej je bilo ustanovljeno že leta 1958 
pod naslovom »Slovenija transport«, z 
lanskim januarjem pa se je preimeno- 

1 valo v »Vektor« — je v sinhronizacij 
transportnih uslug, v zmanjševanju pre
voznih stroškov, v smotrnosti* fzkorišča- 

, nja prevoznega parka posameznih čla
nov združenja, skratka v racionalizaciji 
ekonomije in tehnologij ob optimalni 
zasedbi prevoznih kapacitet.

Vloga združenja v gospodarjenju ce
lote je zgovorno podana z nekaterimi 
podatki: lani je »Vektor« dosegel za 
261 odstotkov večji promet v primer
javi s predlanskim, pri čemer se je fi' 
zičn obseg dela povečal za dva in poi
krat. To so nedvomno visoke številke, 
ki rezultirajo iz hitrejšega obračanja 
vozil, spremenjene strukture tovora 
večje količine vloženega dela. Takšen 
poslovni uspeh je posledica prizadevno
sti poslovalnic in doslednega upošteva
nja pravil, ki predstavljajo osnovo za 
dobro poslovanje posameznih članov 
združenja in celote. Karakteristično za 
dobro gospodai-jenje združenja je še 
dejstvo, da je v odnosu lani predlan
skim povprečna razdalja, ki so jo vre' 
vozili tovornjaki združenja za 73 od
stotkov krajša, medtem ko je pri ne
članih le za 12 odstotkov.
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ZA ZADOVOLJEVANJE POTREB
GRADBENE INDUSTRIJE

Informacija v specializiranem pod
jetju, ki predstavlja temeljno izhodišče 
za kreacijo domiselnih artitektov, za 
delo v gradbeni industriji, kot je to 
PODJETJE »MINERAL«, najpoprej pe
lje pred prag kamnolomov, ki so za 
njegovo proizvodnjo nepogrešljiva osno
va: DRENOV GRIČ je eden izmed njih. 
Njegovo bogastvo je V velikih zalogah 
črnega lomljenca, primernega za lom
ljenje v granulate. Povpraševanje doma 
in v svetu po tem žlahtnem kamnu na
rekuje podjetju podvojitev izkoriščanja 
kapacitet tega kamnoloma, ki ga odli
kuje izredno nizek odstotek jalovine, 
komaj deset odstotkov. LESNO BRDO 
je druga surovinska baza podjetja »MI
NERAL«: doslej ga je podjetje komaj 
pripravilo za izkoriščanje ustrezno po-

kamna. Po vojni je podjetje zaposlo
valo kakšnih 30 ljudi, ki so takrat 
ustvarjali v primerjavi z danes okoli 20 
odstotkov količinske proizvodnje (le v 
enem izmed sedanjih obratov). V' tem 
času in vse do leta 1954 je podjetje do
življalo reorganizacij ske spremembe; 
šele leta 1954 pa je dobilo: zdajšnjo 
lokacijo za poslovanje, v Mostah. Ta
krat je tudi organiziralo nov obrat — 
za proizvodnjo naravnega kamna. Ven
dar pa je začenjalo svojo proizvodnjo 
s starimi stroji in zategadelj v času od 
leta 1962 ne zabeleži kdo ve kako po
membnih delovnih uspehov. Kar za 100 
odstotkov pa že precej naslednje leto 
poveča zmogljivosti obrata za proizvod
njo teraco tlaka z nakupom novih stro
jev. S podvojitvijo zmogljivosti obrata

V obratu za obdelavo marmorja znanega podjetja »Mineral«

vpraševanju. Opremljeno s stroji, žaga
mi, vitli, prevzema letos razmeroma za
htevne proizvodne naloge. FUNTANA 
V ISTRI — kamnolom z zalogami 
svetlega istrskega marmorja, predstav
lja za podjetje nov vir iskanega tovrst
nega gradbenega materiala. Lani v de
cembru je podjetje podpisalo sporazum 
s poreško komuno, zdaj ga opremlja s 
potrebnimi stroji, dograjuje odvozne 
in dovozne poti, nakladalno rampo. 
REŠTOVO — kamnolom v SR Hrvatski, 
ki ga je podjetje pravkar prevzelo od 
(likvidiranega) podjetja »Granit« iz Za
greba. Kamnolom je opremljen z vso 
potrebno mehanizacijo, marmor pa je 
odlične kakovosti, saj ga podjetje iz
važa v Švico, Zah. Nemčijo in v Av
strijo. Vsi ti kamnolomi bodo omogočili 
»Mineralu« letno realizacijo okoli 800 
kubičnih metrov marmornih blokov, 
s čimer bodo njegove prozivodne zmog
ljivosti v prid domačih in tujih odje
malcev malone podvojene.

Če dodamo surovinskim virom še 
peskokop v Škofljici, je ilustracija po
polna. Toliko bolj popolna ob misli na 
kroniko podjetja, ki seznanja z napor
no potjo podjetja do te osnove za svo
jo proizvodnjo, s katero razpolaga da
nes, ki ji danes že lahko prilagaja svoje 
proizvodne programe. Še pred vojno je 
bila to skromna obrtniška delavnica 
za izdelavo teraco tlaka in umetnega

le še rešitev transportnih problemov z 
nakupom žerjava, z izgradnjo nakla
dalnih ramp.

Delovni rezultati podjetja se zlasti 
zrcalijo v njegovih presenetljivih uspe
hih na zunanjem trgu. Presenetljivih, 
saj je med mnogimi tovrstnimi doma
čimi podjetji uspelo ne le realizirati 
svoje ponudbe na trgu zahodne Evrope, 
pač pa je tudi doseglo s solidnostjo 
pri dobavi in s kvaliteto izdelkov, nova 
naročila. Težave ima podjetje sicer z 
uvozom nekaterih reprodukcijskih ma
terialov, vendar pa so težave bržkone 
trenutnega obeležja, saj predstavlja 
vrednost uvoza. v primerjavi z vred- 
gnostjo izvoza komaj 0,5 odstotka od 
ustvarjenih deviznih sredstev. In na
posled je ,tu še domače tržišče, ki po
staja z rastjo gradbene industrije vse 
pogostejši potrošnik, vse zahtevnejši 
glede na količino in glede na kvaliteto 
izdelkov.

V podjetju »Arbo« imajo laboratorij, ki predstavlja razvojni in kontrolni center
tovarne

OPREDELJEVANJE ZA DOLOČENO ZVRST

KEMIČNE INDUSTRIJE
Tovarna kemičnih izdelkov »Arbo«, 

Podgrad, Ljubljana, sodi med tiste ke
mične industrije pri nas, ki so dosledne 
pri izvajanju svojega delovnega progra
ma, prilagojenega potrebam domačega 
tržišča in hkrati sestavni del razvoja 
domače kemične industrije v celoti.

V tej doslednosti z upornostjo osvaja 
proizvodnjo •p°sarnezmh proizvodov in 
četudi je vsaj za nekatere na domačem 
trgu premalo posluha. Vsekakor je za
nimiv primer, ki zadeva napore pri uva
janju proizvodnje stabilizatorjev. To so 
proizvodi, ki služijo stabilizaciji poli-

Enako značilen za rast — predvsem 
strokovno in organizacijsko — podjetja 
je napor delovne skupnosti pri uveljav
ljanju mikroelementov. Izvedbo te pro
izvodnje je narekovala smotrnejša po
litika trošenja deviznih sredstev, saj je 
podjetje pred tem -proizvajalo mangan 
karbonat iz uvoženih surovin. Prvi po
skusi niso dobro uspeli, vendar smo 
slednjič le uspeli proizvesti mangan 
naftenat in mangan lusk odličnih kvali
tete. S tem se je uvrstilo med koope
rante proizvajalcev močnih krmil. Za 
potrebe podjetja »Iskre« je podjetje s

vinil' klorida. Uporabniki tega proizvo- pridom pripravilo postopek za proiz-
da sprva niso kazali , kdove kolikšno 
mero zanimanja zanj, šele v zadnjem 
času pa so se začeli zanimati zanj ter 
ga uvrščati v raven evropske kvalitete.

Šele z zanimanjem domačih koristni
kov stabilizatorjev je »Arbo« lahko od
ločneje zarisalo v svoj proizvodni načrt 
obsežnejšo proizvodnjo stabilizatorjev, 
proizvodnjo, ki lahko krije domače po
trebe.

za proizvodnjo naravnega kamna — 
uvoz polnojarmenikov za razrez mar
morja — podjetje močno poveča svojo 
realizacijo, ki ji hkrati sledi podvojena 
skrb za iskanje novih surovinskih vi
rov. Ta skrb postaja toliko očitnejša 
ob dejstvu, da postanejo proizvodne 
zmogljivosti »Minerala« takorekoč čez 
noč neustrezno večje v primerjavi z 
zmogljivostjo kamnolomov, surovinske 
baze. Z nakupom še enega polnojarme- 
nika — za razrez marmornatih skladov
— ki ga podjetje montira te dni, pa so 
proizvodne zmogljivosti podjetja uskla
jene z ekspoatacijskimi možnostmi 
kamnolomov.

Danes je v podjetju že zaposlenih 
230 delavcev. V obratu teraco tlaka ima 
podjetje organizirano delo v treh iz
menah, obenem pa razsoja o nakupu 
novih strojnih zmogljivosti, kar je očit
na zahteva naraščajočih potreb gradbe
ne industrije. Marmorni zdrob je spet 
proizvod podjetja, ki ga tržišče potre
buje, zatorej je bila umevna in korist
na zamenjava nekaterih strojnih me
hanizmov v obratu za proizvodnjo tako 
imenovanega granuliranega materiala, 
s čimer je podjetje povečalo njegove 
kapacitete za 30 odstotkov. Z dvema 
osnovnima strojema — polnojarmenika
— so v obratu naravnega kamna zmog
ljivosti popolno izkoriščene, potreba je

vodnjo čistega mangan karbonata.
Teh nekaj dejstev nazorno seznanja 

z uspešnim osvajanjem zahtevnejših 
tehnoloških postopkov iz naslova visoke 
kemije, kemične znanosti zadnjega časa.

Med proizvodi, ki jih »Arbo« daje 
domačemu trgu, so detergenti za po
sebne namene. Med njimi je znan de
tergent »meta«, namenjen mlekarski in
dustriji. Tovarna proizvaja pet takš

»Arbo« — srce tovarne je nova kurilnica

nih detergentov: za čiščenje molznih 
naprav, za ročno pranje posod, kant, 
steklenic in ostalega pribora, svojstven 
detergent, ki deluje bakteriocidno, uni
čuje bakterije, poseben detergent za 
pranje aluminijaste posode. Tem deter
gentom dodaja »Arbo« še detergent 
»Meta-P« kot pralni prašek, namenjen 
pivovarski industriji.

Tem proizvodom dodaja »Arbo« še 
vrsto kemičnih proizvodov. Med njimi 
Arbo sredstva za impregnacijo lesa. Ta 
sredstva proizvaja v raznih barvah. Ta 
sredstva s fungicidnimi in insekticid- 
nimi lastnostmi se uporabljajo za za
ščito lesa pred trohnenjem in propada
njem zavoljo škodljivega delovanja mi
kroorganizmov, vlage, atmosferilij...

V proizvodnji podjetja je nepogreš
ljivega pomena njegov laboratorij. Tu 
nastajajo osnutki za nove tehnološke 
postopke, delo laboratorija je, ki vpliva 
na kvaliteto proizvodnje, je, ki odpira 
možnosti nadaljnjega izpopolnjevanja 
proizvodnega asortimana. Med zadnje 
novosti sodi intenzivno delo laboratorija 
s stabilizatorji za polivinil klorid. Izde
lani vzorci, ki so bili preizkušeni v 
tovarni »Jugovimi«, so dali izredno do
bre rezultate, z malenkostnimi izboljša
vami pa so popolnoma enakovredni to
vrstnim tujim proizvodom.
, Hkrati z osvajanjem kvalitete po
sameznih proizvodov in z osvajanjem 
novih proizvodov, s čimer podjetje ne
posredno vpliva na zmanjševanje uvo
za. »Arbo« vitalno povečuje obseg svoje 
proizvodnje: lani je podjetje proizvedlo 
za nad 42 odstotkov več ton raznih iz
delkov kot predlanskim. Primerjava na
dalje pove, da je podjetje povečalo pro
izvodnjo destilatov za 45 odstotkov, 
naftenatov za 28, kemotaha za 65, klo
rovega luga za 6 in raznih drugih kemi
kalij za" 9 odstotkov. Diagram proizvod
nje še nadalje raste. Z izboljšavo tehno
loških postopkov, predvsem pa s priza
devanjem, da podjetje prej ali slej za
dovoljivo opremi svoj laboratorij ter 
opremi tovarniške prostore, so na dlani 
vse možnosti, da se že bolj uveljavi na 
domačem tržišču kot soliden ponudnik 
za prenehatero industrijsko panogo pri 
nas ter se začne še hitreje uveljavljati 
kot kooperant podjetij, ki koristijo'nje
gove proizvode.

Clea v verigi industri| 
za široko potrošnjo

Podj'etje »Teol« je bilo ustanovljeno 
leta 1945. Naloga podjetja je bila, da 
se specializira za proizvodnjo tekstilnih 
in usnjarskih pomožnih sredstev. V 
tem času se je namreč predvideval mo
čan porast tekstilne in usnjarske indu
strije in je vsled tega bilo potrebno 
ustanoviti podjetje, ki bi se prvenstveno 
bavilo s sintezami vseh vrst preparatov, 
ki se uporabljajo pri oplemenitenju 
tekstila in usnja. Ta vrsta industrijske 
dejavnosti je bila v tem času popolno
ma nova, ker se doslej nihče v Jugo
slaviji ni bavil s tovrstno problematiko 
in vsled tega tudi' ni bilo odgovarjajo
čega strokovnega kadra. Kot je pri
manjkovalo strokovnjakov, tudi bivša 
usnjarna na Zaloški cesti, ki je bila 
adaptirana za tovrstno proizvodnjo, ni 
bila strojno in tehnično toliko oprem
ljena, dr, bi se moglo že v prvih letih 
pristopiti k izdelavi sintetike zahteva
nih artiklov.

Do leta 1953 so bili glavni proizvodi 
tovarne »Teol« sledeči: sulfonirano ri
cinovo olje (Turško rdeče olje), sulfo- 
nirani mastni alkoholi (Saponan P), sul

fonirano ribje olje ter še nekaj drugih 
aikiklov, ki so bili izdelani na ta način, 
da so med seboj mešali posamezne kom
ponente.

Leta 1953 se je pričelo polindustrij- 
sko proizvajati sintetske detergente, in 
sicer na bazi Kerilbenzola. Podjetje je 
izdelalo elaborat za proizvodnjb dode- 
cilbenzola, vendar ga merodajni organi 
niso sprejeli. Podjetje je moralo vsled 
premajhnih kapacitet, ki jih je imelo 
na razpolago, uvažati dodecilbenzol iz 
inozemstva. Tako je podjetje v letih 
1955—1958 oskrbovalo velik del milar- 
ske industrije z osnovno surovino, ki 
se rabi za izdelavo detergentov.

Leta 1960 je bila ipodjetju JTeol« 
priključena Oljarna. To podjetje se je 
dčslej ukvarjalo samo s »tiskanjem olj
nih semen, predvsem ricinusovega in 
lanenega. Ob priključitvi je bilo treba 
izvesti novo organizacijo, ki ustreza so
dobnim načelom poslovanja.

Podjetje »Teol« je v istem času, se 
pravi okrog leta 1960, osvojilo nekaj 
novih artiklov, predvsem tiste na bazi

etilenoksida (neionogenske). Njihova pro
izvodnja je razmeroma zelo zamotana 
in hkrati eksplozivno nevarna, vendar 
pa predstavljajo ti proizvodi najzahtev
nejše preparate, ki se rabijo pri ople
menitenju tekstila in usnja. Kapaciteta, 
ki je bila postavljena za tovhstno pro
izvodnjo, se je izkazala danes že pre
majhna in se dela na tem, da se jo 
poveča.

Hkrati z uvedbo etoksilirahih pro
izvodov je podjetje osvojilo vrsto dru
gih artiklov, ki predstavljajo zelo kva
litetne proizvode ter so enakovredni 
tistim, ki jih je bilo treba doslej uva
žati. Tu so mišljena predvsem sintet- 
ska lepila in sintetska strojila.

Velik problem, za nadaljnji razvoj je 
vprašanje lokacije. V.zadnjem času je 
bilo rešeno tudi to vprašanje in sedaj 
ima podjetje vse možnosti, da se raz
širi in da zgradi ter opremi nove pro
store, kjer bo možna proizvodnja po 
sodobnih in ekonomskih principih. V 
programu ima podjetje izdelane recep
ture za vrsto artiklov, ki so zanimivi 
bodisi za domač trg, bodisi za izvoz.
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PREUSMERITEV PROIZVODNJE 
V IZDELOVANJE VILIČARJEV

Čeprav je bilo PODJETJE »INDOS« 
— INDUSTRIJA TRANSPORTNIH IN 
HIDRAVLIČNIH STROJEV ustanovlje
no že leta 1946, še ne pomeni, da lahko 
štejemo podjetje med starejša indu
strijska pojetja. Nobenega dvoma ni, 
da je podjetje glede na leta obstoja in 
v primerjavi s tovrstnimi tovarnami v 
tujini, še mlado podjetje, brez dolgolet
nih izkušenj, katere pa je nadoknadila 
vztrajnost in požrtvovalnost kolektiva, 
ki je v tem kratkem času dosegel za
vidljive uspehe.

Prvotno se je podjetje imenovalo 
»Mestno strojno podjetje«, ki je nastalo 
iz treh nacionaliziranih zasebnih stroj
nih delavnic. Delovne prostore je imelo 
podjetje na Dolenjski cesti ter v Slom
škovi ulici. Po nekaj letih poslovanja 
se je pridružil še Obrat livarna na Trati 
pri Šentvidu nad Ljubljano. Po pre
selitvi podjetja v občino Moste, sta 
bila obrata, to je obrat na Dolenjski 
cesti in v Slomškovi ulici, združena v 
nov današnji centralni obrat podjetja 
INDOS, medtem ko je obrat livarna 
še sedaj v Šentvidu.

Kakšna je bila torej začetna dejav
nost podjetja? Dejavnost združenih treh 
podjetij je bila predvsem usmerjena v 
izdelovanje raznih mlinskih naprav za 
potrebe mlinske industrije in strojev 
za opremo manjših žagarskih obratov. 
Ukvarjali pa so se tudi s popravljanjem 
raznih strojev v obrtnih in industrij
skih podjetjih, medtem ko so del pro

nih dvigal in tekalnih žerjdvov. To pa 
pomeni, da je bil položen temelj sedanji 
proizvodnji — izdelovanju viličarjev.

Čeprav je proizvodnja še leta 1961 
obsegala takorekoč dvojno osnovno de
javnost, kar je razvidno tudi iz seda
njega naziva podjetja INDUSTRIJA 
TRANSPORTNIH IN HIDRAVLIČNIH 
STROJEV, pa so leta 1965 proizvodni 
program usmerili samo na izdelovanje 
transportnih strojev — viličarjev na 
dizel in baterijski pogon. Danes pro
gram proizvodnje zajema proizvodnjo 
viličarjev na baterijski pogon, katerih 
nosilnost znaša 600, 1000 in 1500 kg, 
medtem ko znaša nosilnost viličarjev 
na dizel pogon 1500 in 2500 kg nosil
nosti. V programu pa je proizvodnja 
dizel motornih viličarjev nosilnosti 1,2 
in 3 tone.

Letošnji plan proizvodnje znaša 500 
viličarjev, kar je enako analizi potreb, 
ki jo je izdelala Zvezna gospodarska 
zbornica. Glede na večje potrebe v per
spektivnem obdobju do leta 1970 (po 
tej analizi se bodo namreč potrebe po
večale na 2200 viličarjev letno) bo tudi 
podjetje INDOS večalo syojo proizvod
njo do enake višine. Ker pa so v ana
lizi predvidene večje potrebe za 10 do 
15 %, podjetje v tem odstotku že sedaj 
izvaža, največ v Indonezijo in Poljsko. 
V enakem odstotku računajo na izvoz 
viličarjev tudi v naslednjih letih, sa
mo, da bo takratna proizvodnja za 
340 % večja.

izvodnje bremenili z izdelovanjem 
manjših strojnih naprav po individual
nih naročilih. Čeprav je bilo podjetje 
na novo ustanovljeno, s tem ni rečeno, 
da je imelo tudi nove stroje. Strojni 
park je bil izrabljen, saj je bil le pre
nesen iz starih podjetij v novo.

Vendar je kolektiv podjetja kaj 
kmalu ugotovil, da takšna dejavnost ne 

. more biti osnova za uspešen nadaljnji 
razvoj, zato je preusmeril svojo proiz
vodnih na izdelovanje manjših obdelo
valnih strojev (vrtalne in manjše eks- 
centerske stiskalnice, kasneje pa tudi 
večje do 25 ton pritiska). Vendar so že 
takrat pričeli postopno uvajati v svoj 
proizvodni program izdelovanje dolo
čenih vrst transportnih strojev: tovor

Podjetje je torej preusmerilo pro
gram proizvodnje izključno v izdelo
vanje viličarjev. Do tega jih je vodila 
možnost boljšega načrtovanja, izkori
ščanja zmogljivosti, uspešnejša speciali
zacija in pa dosedanji preširok program 
v pogledu proizvodnje obdelovalnih 
strojev. Vendar ne samo to. Potrebe po 
Viličarjih v našem transportu so vedno 
večje in pomembnejše, zlasti še zato, 
ker naše gospodarstvo vse do pred 
kratkim, modernizaciji transporta ni 
posvečalo večje pozornosti. Ni namreč 
redek primer, da predstavlja notranji 
transport 80 % vseh proizvodnih stro
škov, medtem, ko je znano, da slaba 
paletizacija v transportu predstavlja 
velike odvisne stroške za naše gospo

darstvo — letno okrog 100 milijard di
narjev. Z boljšo paletizacijo pa se zni
žuje tudi cena proizvodu. Proizvodnja 
viličarjev je torej utemeljena in za 
naše gospodarstvo koristna.

Vendar brez težav ne gre. Čeprav sj 
kolektiv podjetja INDOS z vsemi silami 
prizadeva zmanjšati njihov vpliv na 
proizvodnjo, jim vedno ne uspeva.

'Podjetje je še vedno vezano na uvoz 
nekaterih sestavnih delov, ki jih do
mača industrija še ni osvojila in jih še 
ne proizvaja. Današnje pomanjkanje 
deviznih sredstev pa včasih tudi ovira 
redno poslovanje oziroma proizvodnjo.

Tudi pomanjkanja proizvodnih po
vršin obrata ni mogoče prezreti. Letno 
jim namreč primanjkuje kapacitet za 
okrog 80.000 montažnih ur in 12.500 
strojnih ur, za sedanji obseg proizvod
nje. Pomagajo si s kooperacijskimi deli, 
zlasti pri izdelovanju šasij za viličarje, 
kajti prav ta dela zahtevajo precejšnje 
površine, medtem ko tudi pločevinske- 
ga obrata v podjetju nimajo. Največ 
kooperirajo s Strojno tovarno Trbovlje, 
Ključavničarstvom iz Ljubljane in 
Ladjedelnico »2. oktober« v Piranu.

Skratka delovaih površin jim pri
manjkuje, le-ti pa nujno potrebujejo 
če hočejo realizirati program proizvod
nje do leta 1970. Nujno bodo zato po
trebovali nove površine za zgraditev 
hal in povečanje kapacitet strojne ob
delave in montaže. Skupno bi torej po
trebovali okrog 35.000 brutto zazidalne 
površine. Čeprav sredstva niso proble
matična, saj bi deloma prispevali last
na, deloma pa bi dobili zvezna investi
cijska sredstva, so večje vezave v po
trditvi lokacije za zazidavo novih pro- 
storoy. Do danes namreč še ni jasno, 
kako bo potekala izgradnja industrije

»Indos« — praktična uporaba viličarjev v skladiščni službi

v občini Moste. Vendar, slej ko prej, bo 
treba rešiti tudi to vprašanje, kajti za 
podjetje INDOS je potrditev lokacije 
življenjskega pomena.

Prav je namreč, da ob koncu zapi
šemo nekaj besed tudi o kadrovski po
litiki, ki jo vodi podjetje in o skrbi za 
družbeni standard 260 delavcev. Čeprav 
je celotno izobraževanje usmerjeno v 
izpopolnjevanje delavcev, zaposlenih v 
tovarni, imajo danes 18 štipendistov, 
največ na srednjih in višjih tehničnih 
šolah. V uku imajo tudi 34 vajencev.

V podjetju so mnenja, da izobraževanje 
vajencev vse preveč bremeni podjetje. 
Izobrazbo vajencev bi morala prevzeti 
šola, vendar žal šole za kvalificirane 
delavce kovinske stroke nimajo.

Ob skrbi za zadostno in strokovno 
usposobljenost kadra, pa v podjetju 
niso pozabili na razvoj družbenega 
standarda delavcev, zlasti ne na stano
vanjsko izgradnjo, saj so lani porabili 
za graditev stanovanj 44 milijonov, 
medtem ko so letos namenili 75 mili
jonov dinarjev.

PLASTIKA IN SINTETIKA PREVZEMATA 
INTERES PROIZVODNJE IN POTROŠNJE

Podjetje »Indos« izvaža. Na sliki: serija 2,5-tonskih Diesel viličarjev, pripravljenih
za izvoz

Likanje elastike v znanem podjetju »Totra«

Dragocen les, kovino, steklo, volno, 
bombaž, gumi itci., začenja vse bolj na
domeščati umetna substanca — plasti
ka, umetno vlakno, sintetika. Številne 
odlike ter odpornost, trdnost, elastič
nost, pestrost barv, možnost različnih 
oblikovanj, širok register uporabnosti, 
so prednosti, ki so utrle pot plastiki v 
industrijo in široko potrošnjo in tako 
postajajo umetne mase del vsakdanjo
sti in so hkrati zanesljiv spremljevalec 
človeka ter njegovih potreb v sedanjem 
času in perspektivi.

Zavoljo te resnice je umevno pri
zadevanje Tovarne Totra, Tovarne po- 
zamentrije, pozamentnih strojev in iz
delkov iz plastike, da poveča obseg svo
je proizvodnje plastičnih izdelkov, asor- 
timan pa izpopolni z vrsto novih proiz
vodov. To prizadevanje seveda ni od 
včeraj: že pred dvema letoma je de
lovna skupnost podjetja sprejela sklep, 
da zgradi samostojen obrat za proiz
vodnjo plastičnih izdelkov.

9 Danes je med redkimi proizva
jalci iskanih proizvodov iz plastike; iz
deluje vodovodne cevi in spojke, pla
stično votlo embalažo, steklenice iz 
plastike, tube... Ukvarja se s proiz
vodnjo tako imenovanih brizganih iz
delkov, spet iz plastike, za potrebe 
elektroindustrije, kemične industrije... 
Je proizvajalec plastičnih vlaken za po
trebe tekstilne in predelovalne indu
strije. »TOTRA« je danes proizvajalec 
številnih raznovrstnih izdelkov raznih 
izvedb, v raznih oblikah iz plastike, iz 
materiala, ki s koristnostjo zamenjuje
jo les, kovino, steklo, volno, bombaž itd.

• »TOTRA« pa ni od vsega začetka 
podjetje s tovrstno- proizvodnjo. Nasta
la je iz manjše, nekoč malo pomembne 
obrtne delavnice za proizvodnjo trakov. 
Pred vojno je bilo v tem podjetju za
poslenih nekaj nad 25 nekvalificiranih 
delavcev. Šele po letu 1948, predvsem 
pa po letu 1952, postane »Totray tovar
na v pravem pomenu besede, saj je 
njen delovni kolektiv — danes šteje 
320 delavcev, v pretežnem številu kva
lificiranih delavcev — vložil v proiz
vodnjo trakov dokajšnja denarna sred
stva, povečal je število svojih obratov, 
moderniziral je strojni park ter začel s 
proizvodnjo vezalk, trakov, elastike in 
podobnih pozamterijskih izdelkov. Ta
ko je pridobilo domače tržišče odlične
ga proizvajalca s 37-letno tradicijo in 
17-letnim obstojem v današnjem obse
gu — iskanega blaga — vezalk za čev
lje vseh vrst, barv, oblik, ki jih »Totra« 
dobavlja tudi tujim komitentom; raznih 
vrst plastičnih mrežic za gospodinjstvo, 
za kolesa, nadalje prepenjače za mo
torje, avtomobile...

»TOTRA« je postala ponudnik iska
nega, vsakdanji potrošnji vse bolj po
trebnega blaga. Z njeno ponudbo so 
kmalu postali njeni obrati — v Zgor
nji Hrušici, na Litijski cesti v Zadobra- 
vi — vsak zase pojem za tovarno, a 
vsi trije skupaj s sedežem podjetja, ki 
je v Zgornji Hrušici pri Ljubljani pa 
podjetje, ki sodi v vrsto močnejših go
spodarskih organizacij v komuni Ljub- 
Ijana-Moste.

Predvsem pa je »TOTRA« z uvelja
vitvijo proizvodnje izdelkov iz plastike 
postala pomemben člen v verigi naših

skupnih prizadevanj, da proizvajamo z 
modernimi materiali moderne, sodob
nosti potrebne proizvode. »Totra« je 
namreč med prvimi pri nas, ki se je 
odločila za uporabo plastike in sinteti- 
ke v tolikšnem obsegu, s ponudbo, ki 
lahko zadovoljuje domače povpraševa
nje ter se obenem z uspehom uveljav
lja na tujih tržiščih.

Izpopolnjevanje proizvodnega pro
grama in uvajanje novih kvalitet v 
proizvodnjo pa ni ločena in edinstvena 
sprememba, ki jo je doživel kolektiv 
podjetja v zadnjih dveh desetletjih. 
»Totra« je postala iz obrti industrija; z 
organizacijo sistema samoupravljanja se 
je pravočasno lotila ob usposabljanju 
svojih delavcev še njihovega izobraže
vanja, saj'je celotni kolektiv, zlasti pa 
člane upravnega odbora, delavskega 
sveta, spremljala vrsta odgovornih na
log, ki bi jim brez znanja ne bili kos.

Takšni izobraževalni tečaji so postali v 
podjetju praksa. Ob tem pa podjetje 
štipendira mlade interesente ter hkrati 
omogoča študij na raznih šolah svojim 
zainteresiranim delavcem. Tako v pod
jetju ni človeka,, ki mu podjetje ne 
omogoča njegov osebni razvoj, razvoj 
njegove sposobnosti, kar je predpogoj 
za ugodnejše delovno mesto in večji 
osebni dohodek. Prav te dni priprav
ljajo v podjetju sprejetje pravilnika in 
normativnih aktov za delitev čistega 
dohodka, delitev osebnih dohodkov in 
ostalih pravilnikov. Pri delitvi osebnih 
dohodkov podjetje strogo upošteva de
lovni učinek vsakega posameznika in 
poslovni uspeh celotnega podjetja. Ta
ko notranje organizirano podjetje je 
lahko aktivno v svojem poslovanju — 
kar s ponosom povedo — ter si lahko 
dosti obeta od svoje bodočnosti, ki je 
nedvomno perspektivna.

H
L........... *. :•

Proizvodnja cevi iz umetne mase v »Totri«'

»Soboslikarstvo-plastika« Polje
je pravzaprav še dokaj mlado pod
jetje, ki pa je v času svojega obstoja 
doseglo zadovoljive rezultate. Začetek 
njihove, dejavnosti je bil namreč skro
men, saj je podjetje ob ustanovitvi leta 
1960 zaposlovalo le 7 delavcev, ki so 
opravljali izključno soboslikarske sto
ritve, medtem ko danes zaposlujejo 34 
delavcev in so svojo dejavnost pre
usmerili še na polaganje podov iz pla
stičnih mas. Skratka, leta 1961 so ustva
rili nekaj manj kot 13 milijonov bruto 
dohodka, lani pa skoraj 65 milijonov 

, dinarjev. Program razvoja podjetja pa 
predvideva v letu 1970 povečanje do
hodka, in sicer na 90 milijonov din, 
medtem ko bodo zaposlili v tem letu 63

delavcev, na kar bo zlasti vplivala večja 
usmeritev dejavnosti na polaganje po
dov iz plastičnih mas.

Podjetje »SOBOSLIKARSTVO-PLA- 
STIKA« opravlja pretežno storitve za 
gradbena podjetja, oziroma ima 65 % 
svojih zmogljivosti pogodbeno vezanih 
na gradbena podjetja. Večjih težav pri 
izvajanju del nimajo, razen pri na
bavljanju plastičnega materiala, ker ga 
ni vedno dovolj na trgu. Zaskrbljujoče 
je tudi pomanjkanje vajencev. Slednje 
rešujejo z vzgojo lastnega- kadra in s 
priučevanjem, kajti za polagalce podov 
iz plastičnih mas sploh ni strokovnih 
šol.
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»ŽIMA« — TOVARNA SOETKARSK*IH IN ŽIMARSKIH IZE®LKOV

»ZA KAKOVOST 
GARANTIRAMO!«

Iz sortirnice v »Žimi-'*

V podjetju »-Žima-« s sodobnimi stroji proizvajajo več in bolje

»To si zapomnite: posebno važno je 
pranje naše surovine. 2e nekaj let je 
minilo od dneva, ko smo prenehali 
prati na klasičen način, tako kot se je 
to ,vedno delalo v naši stroki*, se pravi 
na — primitiven način, ko so ščetine na
makali v kadeh, dokler niso zgnile, 
potem pa prali... Koliko maščobe je 
še ostalo potem, ali so bili vsi bacili 
res uničeni?. Zdaj surovino čistimo 
strojno, pralnica je pravzaprav velik 
laboratorij, čiščenje ščetin — ali druge 
surovine — poteka v več fazah: od .gro
bega* pranja, preko kemičnega čišče
nja, izpiranja, dezinficiranja do su
šenja. Tudi sušilnico imamo novo, sicer 
pa smo zgradili na dvorišču tudi beton
sko ploščo, da lahko sušimo tudi na 
zraku. To seveda, če vreme dopušča. 
Res je, tudi naravno sušenje ima pred
nosti.

No, v sortirnici imamo nove mo
derne sortirne stroje, v žimarni prav 
take predilne stroje, v ščetkami so še 
pol avtomatski stroji — vendar imamo

Takšnih podjetij bržkone ni na pre
tek, ki se lahko pohvalijo s priznanjem 
tujih odjemalcev, kot je MONTAŽNO 
PODJETJE ZA IZOLACIJSKA DELA 
“IZOLIT«, ki nevsiljivo seznanja s pri
merom dveh inozemskih kooperantov 
— vezana na Rafinerijo nafte Sisak in 
podjetje »Galenika« Beograd — ki sta 
njegovo delo ocenila z: Odlično — z 
vami želimo še naprej sodelovati!

za ta oddelek že naročen najnovejši av
tomatski stroj — razen tega pa še do
bro opremljene stranske obrate, pred
vsem mizarno — k čopiču ali ščetki ven
dar sodi ličen ročaj — potem mora biti 
končni izdelek kvaliteten. In tudi je. 
Za kakovost naših izdelkov garanti
ramo!«

Morda nisem dobesedno zapisal be
sed, ki sem jih pred dnevi slišal v 
»ŽIMI«, tovarni ščetkarskih in žimar- 
skih izdelkov na Fužinah pri Ljubljani, 
vendar sem prepričan, da je to smisel 
povzetka našega pogovora in so nare
kovaji opravičljivi. Vsekakor pa sem 
gotov za stavek, ki sem ga večkrat sli
šal in se mi je posebno vtisnil v spo
min: »Za kakovost izdelkov garantira
mo!«, saj so mi svojo samozavest glede 
tega podkrepili s prepričljivimi dokazi. 
Podjetje »ŽIMA« je namreč že pred
lagalo uvedbo jugoslovanskega standar
da (JUS) za tovrstne izdelke. Tovarna 
ima svoj laboratorij (kjer z dobro opre
mo delajo inženir kemije in dva tehni-

sprva nekoliko ogrožalo pomanjkanje 
strokovno usposobljenih kadrov. Umlji
vo, saj je podjetje s tako obširnimi 
in zahtevnimi delovnimi programi 
pravzaprav nastalo iz manjšega obrtne
ga podjetja, delavnice za izolacijo in 
za kleparska opravila. Sele pozneje — 
po letu 1962 — se je preimenovalo v 
montažno podjetje za izolacijska dela. 
Preimenovanje in sploh preusmeritev 
proizvodnje ter prehod od obrtniškega

ka-kemika), ki je desna roka proizvod
nje, hkrati pa strog kontrolor izdelave 
in izdelkov, tako da so vsaka »prese- 
čenja« izključena. Vedo, kaj in kako 
morajo izdelati. Imajo ateste za vse 
svoje izdelke, vsakemu kupcu lahko ne
dvoumno povedo, kakšen je kak iz
delek. Kvaliteta je taka in taka, last
nosti te in te.

Potem se seveda ne čudimo, da se 
potegujejo za uvedbo JUS, saj so tudi 
v proizvodnji, da o kakovosti ne govo
rimo, konkurenčni. In ker imajo, kljub 
vrsti takih tovarn in močni konkurenci 
zasebnih obrtnikov, vso proizvodnjo 
prodano. Vnaprej.

Ni vseeno, kakšna žima je v kavču. 
Poznavalci pravijo, da je najbolje, če 
je s Fužin. Tudi ni vseeno, kakšen čo
pič ima v roki pleskar. Pravijo, da so 
posebno dobri ploščati čopiči, raztezalci 
in slikarski čopiči iz tovarne »ŽIMA«. 
V tekstilni, usnjarski, pa tudi v kovin
ski industriji vse bolj uporabljajo ščet
ke, ki jih izdeluje industrijski oddelek 
tovarne »ŽIMA«. In ta oddelek izdeluje 
ščetke iz vseh vrst vlaken: živalskih, 
rastlinskih, umetnih in žičnih.

Nedvomno, širok je asortiment izdel
kov tovarne »ŽIMA«. Od žime vseh vrst 

' za žimnice za opremo v gospodinjstvih, 
v hotelih, na ladjah, raznih vrst ščetk 
in čopičev (ne pozabimo, da so ščetar- 
ski izdelki razen iz ščetin tudi iz dru
gih vlaken), do posebnih ščetk po na
ročilih. Takih, ki so jih domači upo
rabniki doslej uvažali.

To pa so, rekli bi, končni izdelki. V 
bistvu polizdelek pa so sortirane šče
tine različnih barv in dimenzij — ta 
banalna surovina na mah postane ne
pogrešljiv predmet, na primer, vsakega 
gospodinjstva, ko je pritrjena na lesen 
ni plastičen ročaj in se spremeni v 
ščetko — ki so prvovrstno izvozno 
blago.

»ŽIMA«, tovarna ščetkarskih in ži- 
marsklh izdelkov, Ljubljana, je že 
omembe vreden izvoznik. Lani so iz 
»ŽIME« izvozili na zahodna tržišča za
194.000 dolarjev sortirane ščetine, letos 
pa bodo izvozili še več. Pa se spomni
mo, da ves izvoz te tovarne v zahodno
evropske države pred šestimi leti ni 
znašal niti 5000 dolarjev!

Danes je »ŽIMA« tovarna v pra
vem pomenu besede. V njej dela 200- 
članski kolektiv — ženske so v večini 
— manjši kot pred leti. Ni čudno: sa
mo v sortirnici, kjer so danes sodobni 
stroji, dela zdaj 36 delavk, ki naredijo 
šestkrat več kot pred leti 76 delavk, ki 
so sortirale ročno. Tako pa je v vseh 
oddelkih. Povečevala se je vrednost 
osnovnih sredstev, rasla je realizacija. 
Letošnji plan je predvideval 780 mili
jonov dinarjev realizacije, kar je za 80 
milijonov več kot lani ali za 235 °/o več

kot leta 1959, toda že presežena plani
rana polletna realizacija kaže, da bo 
plan presežen, saj je pred njimi »bolj
ša« polovica leta. Lepo sliko nenehne 
rasti produktivnosti kažejo številke o 
doseženi realizaciji, preračunano na 1 
zaposlenega. Lani je bila za 163 °/o več
ja kot 1959. leta, glede na vložena sred
stva pa za 210 "/o! Razumljivo, da so — 
spričo nagrajevanja po delu — osebni 
dohodki vzporedno naraščali in so bili 
v prvem polletju letos povprečno 48.500 
dinarjev mesečno.

Razen nabave že omenjenih novih 
strojev je požrtvovalni kolektiv uredil 
delovne prostore, skladišča, zgradil last
no trafo postajo, laboratorij, oddelek za 
pripravo dela, napeljal vodovod in ka
nalizacijo, uredil cesto. Med posebnimi 
pridobitvami so nova ambulantna soba,

kuhinja za pripravo toplega obroka z 
jedilnico, sanitarije itd., ne nazadnje pa 
nakup šestih stanovanj, ki za malošte
vilni kolektiv že nekaj pomenijo.

Proizvajati vse več in vse bolje, to je 
bilo geslo zadnjih let in bo še dolgo 
prvo vodilo. To pa pomeni — umno 
gospodariti, varčevati, nabavljati naj
bolj potrebne stroje, poskrbeti za dobro 
počutje na delovnem mestu. To, kar smo 
vse doslej opisovali. To pa še ni vse. 
Pri delu je potrebna tudi strokovnost. 
Najprej so dosegli, da ni bilo v ko
lektivu člana brez končane osnovne šole. 
Vzporedno so organizirali razne tečaje. 
Zdaj so v sklopu delavske univerze 
ustanovili svojo šolo, v kateri se izobra
žujejo člani kolektiva za delo v svoji 
stroki, v tovarni »ŽIMA«. Kolektiv je 
zmogel tudi sredstva za štipendije. Dru
go k drugemu, marsikaj je prispevalo 
k uspehu.

Težko si je predstavljati, čeprav smo 
v naši domovini tega vajeni, da je da
našnja tovarna nastala iz majhnega 
obrtnega podjetja, ki jo je nekdanji 
MLO registriral kot Mestno vrvarno in 
žimarno. Podjetje pa je raslo. Prva pre
lomnica je bila ureditev sortirnice za 
sortiranje ščetin na Fužinah in nato 
pričetek izdelovanja ščetk. Potem po
polna preselitev na Fužine. Toda trajalo 
je petnajst let, da je obrtno podjetje 
preraslo v industrijsko, potem pa je šla 
pot napredka strmo, toda ravno navzgor. 

*
Tovarniška razglasna postaja se ogla

si vsak dan med malico; tedaj vsak 
prisluhne, kajti slišal bo dnevno poro
čilo za prejšnji dan. Poročilo prodaje, 
stanje sredstev na žiro računu, dnevna 
realizacija, poročilo o zastojnih urah, 
poročilo o izostankih in, na kratko, o 
trenutni problematiki v proizvodnji.

Ne verjamem, da bi to lahko bili 
nezanimivi podatki za katerega koli čla
na kolektiva tovarne »ŽIMA«. Saj go
vore o njegovem delu in trudu.

O trudu, ki ni zaman. Tovarna j« 
dokaz!

J**' •

Podjetje »Izolit« izvaja vse vrste toplotnih, hidroizolacijskih, antikorozijskih in
akustičnih izolacijskih del Pretakanje vrtalnega olja v tovarni »Olma« v Ljubljani

»Odlično - se priporočamo!«

Proizvodi za industrijo
Vsekakor sporočili laskave vsebine, 

ki predstavljata spodbudo delovnemu 
kolektivu podjetja »Izolit« v nadalj
njem načrtovanju delovnih programov. 
Že ime samo pove, s čim se kolektiv 
ukvarja: njegova osnovna zaposlitev je 
v izvajanju raznih toplotnih, hidroizo- 
lacijskih, antikotozijskih in akustičnih 
izolacijskih del. Skladno z raziskoval
nimi ter študijskimi uspehi Zavoda za 
raziskavo materiala in konstrukcij uve
ljavlja podjetje pri svoji dejavnosti naj
sodobnejše dosežke, ki zadevajo razna 
izolacijska dela. Ta so vsekakor uskla
jena s principi in z zahtevami sodobnih 
gradenj, so prilagojena potrebam zdajš
njega časa. Ob opravljanju individual
nih naročil je podjetje zanesljiv izvrše
valec naročil tudi za večje delovne ko
lektive. Doslej je uspešno sodelovalo pri 
izgradnji ali pri rekonstrukcijah neka
terih znanih jugoslovanskih podjetij — 
»Galenika« Beograd, Rafinerija nafte 
Sisak. Acetilenka Skopje, Ladilnik 
Skopje, Hladilnica »Srbijanka«, Valje
vo. Veletržnica Zagreb, Mlekarna Cirče 
pri Kranju, Cinkarna Celje, Podravka 
v Koprivnici...

Njegovo uveljavljanje v verigi rasti 
gospodarskih organizacij pri nas je

na industrijski način poslovanja, je se
veda terjalo uveljavitev sicer znanega 
načela: uspeh lahko zagotove le spo
sobno strokovno vodstvo, dobra notra
nja organizacija dela, uveljavitev siste
ma samoupravljanja in nagrajevanje 
ter skrb za strokovno izobraževanje za
poslenih.

Podjetje je imelo najpoprej ravno 
s kadri precejšnje težave, saj v tej 
stroki praktično ni nikakršnih poseb
nih priznanj za določen nivo kvalifi
kacij. šele s sodelovanjem z Zavodom 
za izobraževanje je podjetje zmagalo 
prvotne težave ter je izpopolnilo svoj 
delovni kolektiv s strokovno priznano 
usposobljenimi delavci. Z njimi si je 
formiralo osnovo za nadaljnja progra
miranja, vsakdanja praksa pa mu je 
dala ime in z njim zanesljivega izvrše
valca zahtevnih izolacijskih del.

Tako je postal »Izolit« znano proiz
vodno podjetje posebnega tipa pri nas; 
s svojo solidnostjo pa je prodrlo tudi 
v spiske tujih gospodarskih organizacij, 
ki se že obračajo na njegov naslov. Se
veda pa je njegov plasma na tujih trži
ščih v odvisnosti od plasmaja drugih 
delovnih organizacij, katerih kooperant 
je, saj izpolnjuje le njihova naročila.

Kemično obrtno podjetje »Olma« je
bilo ustanovljeno z odcepitvijo kemič
nega oddelka od Obrtnega podjetja 
»Udarnik« leta 1958. Po ustanovitvi je 
podjetje nadaljevalo z dotedanjo dejav
nostjo — s proizvajanjem raznih olj za 
industrijo.

Čeprav majhno podjetje, ki je ob 
ustanovitvi štelo komaj deset delavcev, 
je le-to s stalnim večanjem proizvodnje 
in boljšo kakovostjo proizvodov, vedno 
bolj opozarjalo na sebe industrijska 
podjetja, zlasti tekstilna, usnjarska in 
kovinska podjetja, ki so bila vezana na 
nakup raznih olj. Zato prodaja olj ni 
bila nikoli problematična, bolj je bilo 
problematično vprašanje — kako pove
čati zmogljivosti in zadovoljiti potrebe 
industrije.

V obratu na Poljski poti, so torej 
skušali z raznimi tehničnimi in kemič
nimi izboljšavami doseči večjo in še

boljšo kakovost olj, predvsem tistih, ki 
se uporabljajo kot pomožno sredstvo v 
tekstilni in usnjarski industriji (turiko 
rdeče olje) ter vrtalnih in rezilnih olj, 
ki jih uporabljajo podjetja kovinske 
stroke.

Zaradi vedno večjega povpraševanja 
gradbenih podjetij po pomožnih ma
terialih za gradbeništvo, so že leta 1963 
pričeli v kolektivu resno razmišljati o 
možnostih ustanovitve novega obrata za 
proizvodnjo pomožnega materiala za 
gradbeništvo. Načrt so realizirali leta 
1964 s tem, da so adaptirali stare pro
store v Šmartnem ob Savi. Kljub temu, 
da ima podjetje tako dva ločena obrata, 
pa jih razdrobljenost ne moti, niti ne 
prizadeva proizvodnje, ker sta to dva 
povsem različna obrata svojstvene pro
izvodnje in različnih pogojev dela.

Skratka, malo obrtno podjetje je v 
nekaj letih doseglo občuten napredek,

saj je ob skromnem povečanju zaposle
nih (v letu 1965 zaposlujejo 15 delavcev), 
znatno povečalo obseg in kakovost pro
izvodnje, kar je razvidno tudi iz dose
ženega bruto dohodka, ki je leta 1960 
znašal 128 milijonov, medtem ko so lani 
dosegli že 238 milijonov dinarjev do
hodka.

Čeprav perspektivni program pod
jetja predvideva nadaljnje povečanje 
zmogljivosti, le-to ne bo odvisno v to
likšnem obsegu od večanja prostornin- 
skih zmogljivosti in večanja števila za
poslenih, kolikor od mehanizacije, ki jo 
namerava kolektiv nabaviti in montirati 
v svojih dveh obratih. Vendar namen 
kolektiva ni samo povečati proizvodnjo, 
istočasno nameravajo v podjetju pričeti 
tudi z uvajanjem 42-urnega tednika, ka
terega bo omogočila večja produktivnost 
oziroma posredno boljša mehanizacija 
proizvodnje.

DELAVSKA ENOTNOST - St. 29 - 22. julija 1965 - STRAN 9



Komuna [Ljubljana-Moste

ZA PAPIRNO INDUSTRIJO 
POSTAJAJO VEVČE POJEM

Delovni kolektiv Združenih papirnic 
Ljubljana — proizvodna enota Papirni
ca Vevče, je s svojo tradicijo, bodisi na 
področju delavskega gibanja in kultur
nega življenja v preteklih letih, kakor 
tudi pri svojih proizvodih in proizvod
nosti, eden prvih v vzhodnem delu 
Ljubljane, na območju občine Ljublja
na—Moste—Polje. S tem, da tovarna s 
svojim neprekinjenim obratovanjem 
utripa kot srce v telesu, daje svoji oko
lici pogonsko silo življenja in tako vpli
va na gospodarsko, kulturno, politično 
in športno'življenje občanov.

Kmalu bo minilo že 125 let, odkar 
so na Vevčah začeli strojno izdelovati 
papir. Ta industrija se je razvila iz roč
nih papirnih mlinov, ki jih je bilo te
daj le malo na Slovenskem. Danes je 
ob Ljubljanici precejšnje območje, kjer 
stojijo zgradbe za štiri papirne stroje, 
oddelek strojne in ročne dodelave pa
pirja z mnogimi večjimi in manjšimi 
stroji. Pogonsko silo daje lastna hidro- 
centrala na Fužinah in kalorična cen
trala na Vevčah. Manjkajoči del pa na
bavlja tovarna od elektrogospodarske 
skupnosti SRS. Remontne delavnice — 
kovinarska, mizarska, električna in zi
darska — si prizadevajo zadovoljiti vse 
potrebe po popravilih strojev in zgradb. 
Čeprav so skladiščni prostori na videz 
ogromni, še vedno primanjkuje prosto

Pomemben dogodek v letošnjem le
tu je odobritev rekonstrukcije I. papir
nega stroja — 100-letnega veterana, še 
pomembnejša pa je odobritev graditve 
oz. postavitve stroja za premaz papir
jev. To bo prvi stroj te vrste v Jugo
slaviji. Ob proizvodnji teh papirjev bo
do zmanjšali uvoz, več kot polovico 
produkcije celo izvozili, kar bo lep do
datek k izdelkom, ki jih že izvažajo. Po 
pogodbi o investiranju bodo morali iz
voziti pol proizvodnje premaznih papir
jev, kar znaša nad 5.000 ton. Doseči bo
do morali 2,400.000 dolarjev novega iz
voza.

Na domačem in tujem trgu so nji
hovi proizvodi dobro znani. Zlasti do
mače tržišče kaže v zadnjem času po
noven konjunkturni vzpon. Za to se mo
ra podjetje zahvaliti predvsem dejstvu, 
da izvaža skoraj 30 % vseh izdelanih 
papirjev.

Količinsko so največ izvažali v Nem
čijo, Madžarsko, Avstrijo, Anglijo, Ita
lijo, nekaj manj pa v države Bližnjega 
vzhoda. Izvažajo brezlesni in srednjefi- 
ni papir. Tako so v letu 1964 izvozili 
2.169 ton brezlesnih in 3.035 ton sred- 
njefinih papirjev.

Uvozno poslovanje je usmerjeno 
predvsem na zagotovitev tistih surovin 
in reprodukcijskega materiala, ki ga ni 
mogoče dobiti ali pa vsaj ne v zadost

bivali nove sodelavce, je v zadnjem ča
su ponudba prekoračila potrebe. Struk
tura zaposlenih se z doma organizira
nim izobraževanjem ali pošiljanjem 
ljudi v šole in tečaje, naglo izboljšuje.

Vse to in pa novi organizacijski pri
jemi ter izboljšave so z dneva v dan 
večali proizvodnjo, zniževali stroške in 
ustvarjali večji dohodek, s tem v zvezi 
pa tudi osebne prejemke. Povečali so se 
skladi, zato je vidno naraščal tudi druž
beni standard. Urejena je bila družbe
na prehrana, dokončno urejena počitni
ška domova na Jelovici in v Novigradu, 
kjer vsako leto letuje nad 600 članov 
kolektiva in njihovih svojcev.

Samo v letu 1964 je bilo potrošenih 
za družbeni standard nad 70 milijonov 
dinarjev. Ta sredstva so bila porablje
na večji del za gradnjo stanovanj. Če
prav so zgradili od leta 1955 naprej 6 
stanovanjskih blokov, en stanovanjski 
stolpič, samski dom in čeprav vsako 
leto ali vsaj vsako drugo leto v obliki 
zadružne gradnje dozidajo 12 do 16 sta
novanj, je problematika standarda na 
tem področju še vedno najtežja, zlasti 
zato, ker so člani kolektiva pri krediti
ranju gradnje odvisni domala samo od 
podjetja.

Korak naprej je bil napravljen tudi 
glede varstva otrok zaposlenih mater, 
kjer v največji povezanosti sodelujeta 
tovarna in Dom igre in dela v Vevčah.

Pestrega in organiziranega kulturne
ga življenja na vzhodnem delu Ljub
ljane skorajda ne bi bilo, če se ne bi 
papirniški pihalni orkester z vso vnemo 
trudil držati članstva na dostojni stro
kovni višini. V svojem sestavu ima or
kester še dva zabavna ansambla in pev
ski zbor. Svoje dosežke so vse grupe 
in celota pokazali pred kratkim, ko so 
z nastopi ob proslavi 65-letnice obstoja 
navdušili prebivalstvo bližnje in daljne 
okolice. Ce bo odboru orkestra uspelo 
spraviti v svojo organizacijo še klub 
občanov in prirejati recitacijske, lite
rarne in zabavne večere v novo pre
urejenem prostoru pod restavracijo v 
Vevčah, potem bo ta skupina vsekakor 
zaslužila vso pozornost in pohvalo za 
svoje kulturno-prosvemo delo. Žal, na 
Vevčah ni ustreznega prostora, kjer bi 
taka skupina lahko z vnemo delala.

In končno še nekaj o »otroku« to
varne, športnem društvu »Slavija«. Tu

Pogled iz ptičje perspektive na Vevče

se zbirajo zlasti mlajši člani kolektiva. 
Igrajo nogomet, hokej na ledu, bad- 
mingtom, smučajo in plavajo. Povsod 
dosegajo zadovoljive/včasih tudi prese
netljive uspehe. Pri tem pa jim znatno 
pomaga tovarna.

Taka je vevška tovarna in taka nje

na okolica. Duh in želja po še večjem 
napredku prehaja iz tovarne na okoli
co in spet se vrača v tovarno. Posa
mezne organizacije ta duh sprejemajo, 
o njem razpravljajo in ga oplemenju- 
jejo. Utrip tovarne je utrip srca vev
škega kraja.

Panorama Tovarne papirja v Vevčah

ra za potrebne zaloge surovin, izdelkov 
in pomožnega materiala.

Medtem, ko je pred vojno tovarna 
izdelala komaj 12.000 ton papirja, je 
v letu 1964 proizvodnja dosegla že nad
32.000 ton papirja. Res je, da so k temu 
pripomogle nekatere investicije, za več
ji del povišanja proizvodnje pa ima 
zasluge kolektiv sam. Tu je treba ome
niti, da se trudijo zmanjšati zastoje na 
strojih, zmanjšati izmet, reorganizirati 
transport, znižati stroške z manjšimi, 
drobnimi ukrepi, katerih vsota da konč
no le viden rezultat. Seveda pa pri 
vsem ne gre brez težav. Zastareli stroj
ni park je težko kos zahtevam po kva
liteti. Saj imajo stroj, ki bo kmalu sla
vil svojo stoletnico, drugi stroji pa so 
stari po petdeset in štirideset let, le ne
kaj je strojev novejšega tipa, tako pa
pirni stroj, gladilni stroj in rezalni 
stroj ter stroj za kondicioniranje pa
pirja.

Prizadevanja za zvišanje proizvod
nje in realizacije so dala posebno zad
nja leta dosti dobre rezultate.

Porast brutto produkta:
leto milijard din indeks
1962 6,622 100
1963 8,244 125
1964 10,967 166

Netto skladi:
milijonov

1962 373 100
1963 200 54
1964 544 146

nih količinah na domačem tržišču. Po
trebna devizna sredstva si ustvarjajo 
iz izvoznih obveznosti.

Vrednost uvoza v letu 1964 je zna
šala 1,007.244 dolarjev, tako da je raz
lika med izvozom in uvozom to leto 
440.637 dolarjev, kar predstavlja podjet
niško pozitivno devizno bilanco.

Vsi ostali, doma izdelani polproiz
vodi: celuloza^ karboksilmetilceluloza, 
lesovina, so osnovne surovine za izde
lavo kartonov za razne kartoteke in 
kartonov za izdelavo fasciklov in map. 
Znani so brezlesni papirji za grafično 
in predelovalno industrijo, za natis re
prezentativnih izdaj, umetniških slik, 
za izdelavo pisemskega papirja in ku
vert, protokolov, matičnih knjig, obraz
cev, šolskih zvezkov in drugo. Srednje- 
fine papirje, ki so karakteristični za 
tovarno, uporabljajo za natis knjig, bro
šur in obrazcev, za izdelavo zvezkov, 
risalnih blokov. Znani so tudi kulemi 
in pelurni papirji najrazličnejših barv.

Že drugo leto gre h kraju, odkar je 
podjetje uvedlo 42-urni delovni teden. 
S tem v zvezi je bilo potrebno' delno 
povečati število, zaposlenih, vendar sta 
se proizvodnja in proizvodnost zato 
znatno bolj povečali, kot je prišlo no
vih delavcev.

Boljši delovni pogoji in ugodni oseb
ni prejemki so napravili nagel in zna
čilen preokret pri sklepanju novih de
lovnih razmerij. Dočim sta obe poslov
ni enoti v preteklih letih težko prido

Prijetno razpoloženje na igrišču »Doma in dela« v Vevčah

POTROŠNJA NAREKUJE
PERSPEKTIVNOST

Naglo večanje avtomobilskega pro
meta se s krogom najširše potrošnje vse 
bolj zavzema za ekonomiko pri tro
šenju avtomobilskih plaščev — gum, 
katerih življenjski čas lahko podaljša 
solidno protektiranje. Za takšno delov
no operacijo posluje pri nas podjetje 
»PROTEKTOR VULKAN«, ki ni zgolj 
specializirano za tovrstno stroko, ampak 
so njegovi proizvodni prostori tudi so
lidno opremljeni z mehanizmi, ki omo
gočajo protektiranje gum različnih di
menzij. Hkrati pa podjetje iz leta v 
leto bolj uveljavlja proizvodnjo gumi
jastih tehničnih izdelkov in penastih 
karoserijskih tešil. Podjetje »Protektor 
Vulkan« je pravzaprav stara delovna 
organizacija. Že od leta 1948 se ukvarja 
s protektiranjem avto-plaščev. S prese
litvijo v nove prostore leta 1951 ter z 
nakupom prepotrebnih osnovnih sred
stev, je podjetje močno razmahnilo 
svojo proizvodnjo, ki je bila v tem 
času že očitnejša potreba ob naraščajo
čem avtomobilskem prometu.

V tem času je podjetje tudi razširilo 
svojo dejavnost še na popravila avto- 
plaščev in zračnic. Z združitvijo s pod

jetjem »Vulkan« pa si je ustvarilo osno
vo za organizacijo proizvodnje tehnič
nih gumijevih in penastih karoserijskih 
izdelkov. Z današnjo proizvodnjo pod
jetje prihrani znatna devizna sredstva, 
saj ne povečuje samo za dvakrat živ
ljenjsko dobo avtogum raznih dimenzij, 
ampak tudi neposredno vpliva na 
zmanjševanje deviznih stroškov za raz
ne polfinalne izdelke, ki jih sicer po
trebujejo razne industrijske panoge vse 
tja do podjetij za izdelavo avto-karo- 
serij.

Zahtevna potrošnja in povečevanje 
proizvodnih diagramov v podjetjih, ki 
so v dokajšnji meri vezana na proiz
vodno rast »Protektor Vulkana« pa pre- 
rada vodita podjetje v pogosto zagato, 
kar zadeva reprodukcijski material. 
Umljivo, podjetje takšne dejavnosti je 
v nenehni odvisnosti od reprodukcij
skega materiala iz uvoza. Uvozne pra
vice si v današnjem trgovinskem siste
mu lahko pridobi le neposredni izvoz
nik, tisti pa, ki izvaža posredno, je pri 
tem nekoliko prikrajšan. Ravno zato 
so močan zaviralni moment moledova
nja za deviznimi sredstvi, nenehna ute

meljevanja in obenem stalna odvisnost 
od časa dobave deviz in reprodukcijske
ga materiala, kar zahteva večkratno 
spreminjanje delovnih programov, 
hkrati pa močno obremenjuje poslov
ni sklad gospodarske organizacije. Ob 
tem dejstvu seveda srečamo kanček 
optimizma v razpoloženju proizvajal
cev v podjetju. Osnovan je v prepri
čanju, da so težave le trenutnega obe
ležja, gospodarska matematika potroš
nje pa je zadostno prepričljiv argu
ment, ki govori v prid nadaljnjim per
spektivam njegove eksistence.

Od tod tudi razsojanje delovnega 
kolektiva o potrebnih sredstvih za do
zidavo obratnih prostorov ob zdajšnjih 
že tesnih in pomanjkljivih. Odtod raz
mišljanja o zajezitvi fluktuacije zapo
slenih s povečanjem skladov za stano
vanjsko izgradnjo, saj tiči v tem osno
va za boljše, strokovnejše delo in za 
utrjevanje delavskega samoupravljanja 
v podjetju. Od tod vsa njegova priza
devanja, da s stalnimi cenami zadovo
ljuje vse večji krog potrošnje, ki je naj- 
očitnejši dokaz, ki pripoveduje o ne
pogrešljivi dejavnosti tovrstnega pod
jetja.

Ugodni
rezultati

reorganizacije
Po raznih reorganizacijah poslujejo 

sedaj v sklopu Gostinskega podjetja 
»Moste« 3 gostišča: »Sloga« v Pokopa
liški ul. 15, »Pri pošti« v Polju in »Pod 
Urhom« — Zadružni dom v Zadvoru. 
Podjetje zaposluje 38 delavcev in je le
ta 1964 doseglo promet skoraj 200 mili
jonov dinarjev. Gostišča so solidna in 
sodobno opremljena ter razpolagajo s 
posebnimi sobami za razne zaključene 
družbe in lahko zadovoljijo tudi bolj 
zahtevne goste v vsakem oziru. Gosti
šče »Pod Urhom« razpolaga s pristnim 
kraškim teranom in pršutom ter suhi
mi domačimi klobasami, gostišče »Pri 
pošti« pa lahko ponudi postrvi in 
vsako soboto tudi jedi na žaru.
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LETOS BODO ZGRADILI 350 STANOVANJ
Vedno večje potrebe po gradbenih tesnejše sodelovanje vseh gradbenih

storitvah na področju mesta Ljubljane podjetij, medtem ko bi morala za sode-
so narekovale tudi Splošnemu gradbene- lovanje pokazati več razumevanja tudi
mu podjetju »Pionir« iz Novega mesta, projektantska podjetja,
da na ljubljanskem področju ustanovi Vendar v kolektivu ljubljanske grad- 
gradbeno enoto — gradbišče Ljubljana. bene enote ne posvečajo pozornosti sa-
Prva ustvarjalna dejavnost novega grad- mo fizičnemu in finančnemu uspehu,
bišča je bila zabeležena leta 1955, z temveč sb prav v zadnjih letih namenili
gradnjo vojaških blokov v Šentvidu’in precejšen del lastnih sredstev tudi za
nekoliko kasneje z gradnjo več 50-stano- družbeni standard delavcev — reševanje
Vanjskih blokov v Savskem naselju. stanovanjskega problema. Vse do lani so

Čeprav začetkov gradbene dejavnosti namreč delavci, katerih zaposluje grad-
gradbišča po obsegu ni mogoče primer- bena enota v Ljubljani 350, bivali v le-
jati s sedanjimi dosežki, saj so ti nepri- šenih barakah. Že lani pa so zgradili de-
merno večji, pa je vsekakor treba napi- lavsko naselje s 150 ležišči ob Litijski
sati, da so kasnejši uspehi doseženi cesti, medtem ko bodo letos dogradili
predvsem na osnovi kvalitetnih del, ki novo z 250 ležišči v stanovanjskem
jih je enota ustvarila prav v začetku naselju ob Kajuhovi ulici. Z dograditvi-
svojega obstoja. Vendar ne samo kvali- jo tega samskega doma bodo v celoti
teta, tudi prizadevnost kolektiva, da si z krili sedanje potrebe, medtem ko bb
lastnimi sredstvi oziroma z nabavo so- skupno število ležišč ustrezalo tudi za

r .

Za podjetje »Žito« je gradbeno podjetje »Pionir« Novo mesto zgradilo moderen
silos v Mostah V središču Most gradi »Pionir« iz Novega mesta (JO-standvanjsko stolpnico

dobne mehanizacije, zlasti naprav za 
transport materiala, omogoči boljše po
goje dela, ekonomičnejše in racionalnej
še izkoriščanje zmogljivosti in delovne 
sile, je veliko prispevala k napčedku ter 
večji udeležbi enote pri stanovanjski iz
gradnji na področju mesta Ljubljane.

Skratka, leto 1958 pomeni delno pre
lomnico v gradbeni dejavnosti grad
bišča, saj je v tem letu zabeležena prva 
večja modernizacija (nabava žerjavov) 
istočasno pa preselitev enote na področ
je občine Moste. Preselitev gradbišča 
sicer še ne pomeni, da so s tem prene
hali z gradbenimi deli na področju 
drugih mestnih občin, čeprav vsekakor 
drži, da so večidel zmogljivosti zaposlili 
pri stanovanjski izgradnji (deloma tudi 
industrijski) v moščanski občini. Tako 
so v nekaj letih zgradili več stanovanj
skih blokov tl ulici Vide Pregarčeve, 
Rojčevi in Zaloški cesti ter na Kodelje
vem. Seveda so sodelovali tudi pri iz
gradnji industrijskih objektov, med ka
terimi so na primer v celoti zgradili 
Kombinat »Žito« na Smartinski cesti. 
Udeležba enote pri stanovanjski in in
dustrijski izgradnji se je v preteklih le
tih gibala nekako v razmerju 70:30 v 
korist stanovanjske izgradnje, medtem 
ko se je letos to razmerje spremenilo in 
znaša 90:10 prav tako v'korist stano
vanjske izgradnje.

Kot v vseh gradbenih podjetjih, tudi 
v ljubljanski enoti podjetja »Pionir« 
čutijo posledice pomanjkanja investicij
skih sredstev, zlasti pri sklepanju novih 
pogodb. Čeprav se torej glede na seda
nje okoliščine zmanjšuje obseg gradbe
nih del, na ljubljanskem gradbišču tega 
letos ne bodo občutili, saj imajo zaklju
čenih pogodb za 2,5 milijardi, medtem 
ko znaša letošnji plan 2,25 milijarde di
narjev. Vendar v podjetju menijo, da 
bo delno pomanjkanje gradbenih del 
vplivalo na dinamiko gradenj, medtem 
ko bodo tudi sredstva počasneje dote
kala. Mnenja so tudi, da bi za boljše iz
koriščanje gradbenih zmogljivosti (na 
sploh), boljše finansiranje, hitrejšo in ce
nejšo izgradnjo stanovanj, bilo potrebno

število delavcev, ki ga predvideva per
spektivni program gradbišča v Ljublja
ni. Po tem programu se namreč število 
delavcev ne bo bistveno povečalo (ma
ksimalno do 400 ljudi), medtem ko raču-

BOLNISNICA za DUŠEVNE in 
ŽIVČNE BOLEZNI V POLJU pri Ljub
ljani, je nedvomno najstarejša tovrst
na bolnišnica v Sloveniji, saj sega pri
četek gradenj celo v leto 1878, ko je 
bila zgrajena prva stavba in tja do 
leta 1938, ko so z novimi gradnjami 
dopolnjevali Zmogljivosti stare bolniš
nice.

Vojni čas je dodal svoje. Bolnišnica 
je služila v razne namene okupatorju, 
tako da je leto 1945 zateklo bolnišnico 
v dokaj kočljivem položaju. Mnogo 
opreme je bilo uničene, stavbe pa v 
slabem stanju. Čeprav je bil torej po
ložaj bolnišnice takoj po končani vojni 
kritičen, je kolektiv, ki je pričel po
vsem na novo orati ledino, z dokaj 
skromnimi sredstvi, vzrejal in se trudil 
ter končno dosegel zaželeno stopnjo 
obnove.

Prva stopnja razvoja in obnovitve je 
bila dosežena, toda s tem še ni rečeno, 
da bi morali prenehati z obnavljanjem 
in dopolnjevanjem stare bolnišnice. 
Četudi prva stopnja razvoja še ne po
meni konca, pa velja to za razvoj Bol
nišnice za duševne in živčne bolezni 
v Polju. Z obnovo starih zgradb ih del
no modernizacijo oddelkov, se je za
ključil napredek bolnišnice in to icaj 
kmalu po letu 1945. Vse od tega leta 
dalje ni bilo pridobljene nobene_nove 
posteljne zmogljivosti, so to storili le 
bil vrnjen bolnišnici predvojni psihia
trični oddelek na Poljanski cesti z 200 
posteljami.

Skratka, posteljnih zmogljivosti niso 
uspeli povečati, kajti življenjski prostor

najo, da bodo na osnovi tehničnih iz
boljšav boljšega tehnološkega postopka 
letno večali proizvodnjo za okrog 10 od
stotkov.

Naj n,a koncu zapišemo, da v Ijub-

4 n , Ir
jim je bil skopo odmerjen. Čeprav se 
je število bolnikov iz leta v leto večalo, 
so se njihove zmogljivosti zmanjševale 
(v primerjavi z naraščanjem števila 
pacientov) ne glede na ustanavljanje 
nekaterih novih psihiatričnih zavodov 
v Sloveniji. Potrebe po zdravljenju 
živčnih in duševno bolnih so naraščale, 
tako da je bila zasedba postelj za 9 % 
večja od zmogljivosti bolnišnice. Skrat
ka, ker so bili prisiljeni sprejeti večje 
število bolnikov kot znašajo njihove 
posteljne zmogljivosti, so to storili le 
na račun standarda drugih bolnikov 
oziroma z dodatnimi posteljami.

Kakšni so torej pogoji zdravljenja^ 
in med ostalim pogoji dela zdravstvene-' 
ga osebja, ni potrebno razlagati; ne
dvomno so za osebje naporni. Povsem 
razumljivo pa je, da je raven higien
skih pogojev pri obravnavanju oskrbo
vancev bolj ali manj problematična, 
čeprav pa je res, da- je terapija nasploh 
v vseh možnih smereh do kraja so
dobna.

Čeprav pogoji za razvoj bolnišnice 
po letu 1945 niso bili najugodnejši, je 
kolektiv vendarle storil vse, da bi ob 
danih pogojih ustvaril kar največ in 
nudil bolnikom vse ustrezne zdravstve
ne in socialno varstvene storitve. Ker 
torej pogoji za širjenje bolniških oziro
ma posteljnih zmogljivosti niso bili 
ugodni, saj kolektiv bolnišnice ni imel 
na razpolago hikakih večjih finančnih 
sredstev, s katerimi bi si zgradil prepo
trebne bolniške prostore, je bilo celotno 
njihovo delo osredotočeno na moderni
zacijo funkcionalnih prostorov. Vendar 
kot pri vsakem poizkusu, ki naj omo
goči boljše zdravstvene — v danem pri
meru pa še socialno varstvene in še 
druge — storitve, so tudi tu naleteli na 
ovire.

Naposled je le uspelo zlasti zdrav
stveno službo dvigniti na raven, ki jo 
terja sodobno psihiatrično pojmovanje 
obravnavanja duševnih bolnikov. Da
nes imajo v bolnišnici v Polju vrsto 
funkcionalnih prostorov, med njimi, 
elektroencefalografskl, medicinsko-ke- 
mični in rentgenski laboratorij, zobno 
ambulanto, oddelčne ambulante, psi
hiatrični ambulatorij z mentalno hi
giensko posvetovalnico, preiskovalne- 
sobe, sobe za obiske, prostore za oku
pacijsko terapijo, aktivno biološko te
rapijo itd.

Naj so si torej kolektiv in vodstvo 
bolnišnice skupno z vsemi družbenim' 
in političnimi organi še tako prizadeval’ 
za modernizacijo bolnišnice, so ob vsa 
kem novem koraku zadevali pa najtrš 
oreh — pomanjkanje sredstev. Čepra1 
so torej pridobili nove funkcionaln 
prostore, le teh niso mogli združiti, ka 
ti sredstev za prepotrebno novo zgradb 
niso imeli in jih niti niso mogli dobiti 
Položaj se je torej spremenil, Iz em 
nevšečnosti so prišli v drugo, morda 
nekoliko manjšo, Imajo funkcionalne, 
nimajo pa dovolj bolniških prostorov.

V bolnici Polje, kjer so sodobno urejeni ha novo adaptirani prostori za žensko 
okupacijsko terapijo, dela okoli 60 bolnikov

Premalo sredstev za

Ijanski gradbeni enoti redno skrbijo 
tudi za strokovno usposabljanje kadra s 
tem, da v IzoheeŽev' -m središču pod
jetja v zimski sezoni, pripravljajo razno 
seminarje in tečajp za priučevanje zi

darjev, tesarjev, železokrivcev in drugih, 
medtem ko s štipendijami na visokih in 
srednjih tehničnih šolah skrbijo za kon
tinuiran dotok kvalificiranega in visoko
kvalificiranega kadra gradbene stroke.

najnujnejše pofrefee
Funkcionalni prostori pa so raztreseni 
po celotnem območju bolnišnice.

Za lažje razumevanje, kakšna je 
prostorni nska stiska, naj navedemo sa
mo en primer. V bolnišnico prihaja 
vedno več psihotičnih, psihopatskih in 
alkoholomanskih delinkventov, to je 
oseb, ki jih sodišča pošiljajo po kon- 
čajrem kazenskem postopku (s celotnega 
območja SRS) v varstvo in zdravljenje 
v bolnišnico. Lahko zapišemo, da je 
dotok teh bolnikov tolikšen, da je da
nes v bolnišnici 10 % vseh moškil)

Zaradi stiske s prostorom sl morajo 
pom i tudi s hodniki. V t tovlje- 
nem II. žeiu i oddelku v bolnici 

Polje

oskrbovancev, ki so na varstvu (n 
zdravljenju. Nedvomno bi bil za vse te 
bolnike potreben poseben zdravstveno- 
zaščitni dom, katerega pa v Sloveniji 
ni. Vsi ti očuvancl so zato razporejeni 
po vseh oddelkih bolnišnice, pač tam, 
kjer je trenutno kako prosto mesto. 
»Priporniški oddelek«, ki naj bi služil 
tem namenom, ima namreč samo deset 
postelj in ga danes uporabljajo izključ
no za opazovanje delinkventov, ki še niso 
bili sojeni. Nič manjši problem niso 
alkoholiki, katerih uspešno zdravljenje 
zahteva lastne prostore, medtem ko bi 
bolnišnica za duševno in živčno bolne 
zdravila le akutne alkoholne psihoze.

Skratka, vse polno je težav, s kate
rimi se bori kolektiv Bolnišnice za du
ševne in živčne bolezni v Polju. Težko 
in naporno je delo zdravstvenega oseb
ja, saj ga spremlja vrsta pomanjkljivo
sti stare in prenatrpane bolnišnice, Kje 
torej iskati rešitev? V obnovitvi in 
adaptaciji bolnišnice, kar pomeni do
biti sredstva, ki jih bolnišnica sama ne 
more ustvariti. Sredstev nar^reč ni
majo niti toliko, da bi obnovili prostor 
za okupacijsko terapijo na moških od
delkih, dokončno uredili gradbena dela 
v kuhinji, razširili pralnico, uaedili ne
katere bolniške oddelke, ki so brez nuj
no potrebnih kopalnic in nič manj po
trebnih stranišč in končno, da bi obno
vili vodovod, kanalizacijo, cestišča ter 
kupili ustrezno opremo. Amortizacija 
se sicer iz leta v leto veča, vendar ne 
zadošča niti za najnujnejša popravila, 
kaj šele, da bi realizirali načrte progra
ma razvoja bolnišnice, ki predvideva 
gradnjo novega objekta s 100 postelja
mi, vsemi ambulantami in laboratoriji, 
ki so potrebni sodobni psihiatrični bol
nišnici. Čeprav delijo čisti dohodek v 
primerjavi z drugimi zdravstvenimi za
vodi v večjem odstotku v korist skla
dov (90:10, drugi zavodi 97:3), ustvar
jena sredstva komaj zadoščajo v* 
skromno popravilo zgradb ia nabavo 
osnovnih sredstev.

Mera ne bi bila polna, če jim ne bi 
primanjkovalo tpdi zdravstvenega ka
dra. Struktura zdravnikov bi bila še 
dokaj zadovoljiva, saj imajo 20 stalnih 
in 6 fakultetnih zdravnikov, kajti bol
nišnica opravlja tudi funkcijo psihia
trične klinike in je torej učna baza me
dicinske fakultete za študente medicine, 
prava, višje šole za medicinske sestre 
In drugih šol, toda nimajo dovolj me
dicinskih sester. Razlogov za to ne bi 
navajali. Ce pa še napišemo, da je 
sklad skupne porabe dokaj skromen in 
stanovanj, ni dovolj na razpolago, po
tem prav gotovo ni čudno, da zdrav
stvenega kadra primanjkuje.

Vendar ne glede na skromna sred
stva, ki jih ima bolnišnica na razpo
lago za zgraditev stanovanj in sam
skih domov, so se v letu 1963 izmotali 
iz najhujše stiske z dograditvijo dveh 
stanovanjskih hiš.
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Komuna Ljubljana-Moste

PEČARJEV 
JE PREMALO

ter končno nič manj zaradi precejšnje 
rotacije kadra, so dosegli uspehe, saj 
je podjetje, ki zaposluje 44 delavcev, 
ustvarilo preteklo leto 105 milijonov 
bruto dohodka, letos pa računajo, da 
bodo z istim številom zaposlenih dosegli 
130 milijonov bruto dohodka.

Kot marsikje se tudi v pečarskem 
podjetju »Obloga« ne morejo izogniti 
nekaterim težavam. Najbolj jih priza
deva pomanjkanje kadra, ki ga zaradi 
konjunkture v pečarski stroki ni vedno 
lahko zadržati dalj časa v podjetju. Da 
je položaj še hujši, mnogo prispevajo 
sama pečarska podjetja, ki namesto, da 
bi se glede na resno pomanjkanje pečar- 
skih delavcev sporazumela in si poma
gala, delajo nasprotno, in z boljšimi 
ponudbami takorekoč »kaprajo« delav
ce iz drugih podjetij. Jasno je, da to 
prizadeva disciplino v marsikaterem pe
čarskem podjetju in seveda tudi v 
podjetju »Obloga«.

Čeprav je torej kadrovsko vprašanje 
problematično, pa jim nič manj pre
glavic ne dela slaba kvaliteta keramič
nih ploščic. V podjetju pravijo: »Za 
kvaliteto dela moramo odgovarjati, no
bena tovarna pa narh ne jamči, da 
bomo dobili tudi ustrezen material. 
Prisiljeni smo, da vzamemo vse, kar 
nam tovarne ponudijo.« Pogoji dela to
rej res niso najboljši, zato gre toliko 
več priznanja kolektivu za dosežene 
uspehe.

Podjetje »Obloga« izvršuje med drugim tudi vsa obložna dela v novem domu za 
upokojence na Taboru v Ljubljani

i OBRTJO PEČARSKO-MONTAŽNO 
PODJETJE »OBLOGA« je izključno 
montažno podjetje, ki opravlja pečar- 
ske storitve predvsem na novogradnjah. 

sV začetku leta 1959 je bilo podjetje 
l dokaj majhno, saj je štelo vsega skupaj 
»komaj 3 delavce. Kot mlado podjetje 
’ brez večjih izkušenj pa si je kaj kmalu 
I pridobilo zaupanje gradbenih podjetij,
• klasti na Gorenjskem, kamor je pred- 
'vsem usmerjena njihova dejavnost. 
vMed največje naročnike tovrstnih uslug 
('danes štejejo priznana podjetja kot so: 
SGP Sava z Jesenic, nadalje SGP Bo- 

(hinjska Bistrica, Industrijsko gradbeno 
podjetje »Gradis«, gradbišče Jesenice, 
SGP Grosuplje itd. Skratka, s kvali
tetnim delom si je podjetje zagotovilo 
stalne odjemalce svojih storitev in to 
tudi takrat, ko na splošno prevladuje 
v gradbeni dejavnosti mrtvilo — v zim
skem času.

Vendar ne samo pečarske storitve, 
podjetje je preusmerilo del prozivodnje 
tudi na polaganje keramičnih podnih 
im stenskih plošč, kjer je prav tako do
seglo zavidljive uspehe. Tako so npr. 
opravili celotna pečarska dela in oblo
žili prostore s keramičnimi ploščicami 
hotela »Jelovica« na Bledu, prav tako 
Hotela »Trst«, nadalje Mladinski dom 
na Bledu ter Zdravstveni dom na Je
senicah. Skratka, kljub težavam, ki 
spremljajo njihovo delo, zlasti pri na
bavi materiala in potrebnega orodja

GRADNJA STANOVANJ 
ZA OBČINO MOSTE

Splošno gradbeno podjetje »Zidar« 
Kočevje je leta 1959 ustanovilo svoj 
gradbeni sektor v meščanski občini. 
Novogradnje v tem delu Ljubljane so 
bile vedno pogostejše, zato so vso dejav-1 
nost tega sektorja prvenstveno usmerili 
na izgradnjo stanovanjskih blokov za 
potrebe tamošnjih občanov.

Čeprav so bili morda začetki gradbe
ne dejavnosti v tem sektorju nekoliko 
skromnejši (gradnja vrstnih hišic), so 
kaj kmalu prešli tudi na gradnjo večjih 
in pomembnejših objektov. Že leta 1963 
in lani so zgradili nekaj večjih objektov, 
med njimi šolo v Jaršah, Prehodni mla
dinski dom v Jaršah in druge, medtem 
ko so proste zmogljivosti oziroma del 
teh zmogljivosti namenili za obnovo in 
izgradnjo cest na Kodeljevem.

Tako kot so širili obseg dejavnosti 
oziroma gradenj, tako so seveda neneh
no skrbeli tudi za modernizacijo in me
hanizacijo zmogljivosti, kajti dobro so 
se zavedali, da bodo lahko hitreje, eko- 
nomičneje in kvalitetnejše gradili le z

modernimi gradbenimi stroji. Iz teh raz- v 
logov so torej večji del sredstev name
nili za mehanizacijo in opremo, kar je 
nedvomno vplivalo na znatno povečanje 
obsega dela v naslednjih letih. Trenutno 
gradijo 45-stanovanjski blok na Kode
ljevem, šolo v Novih Jaršah, nadalje 
gradijo v Soseskem selu dve stolpnici 
predvsem za trg, v načrtu pa imajo še 
pričetek gradnje več stolpičev in stano
vanjskih blokov. Kljub omenjenemu pa 
njihove zmogljivosti še niso polno izko
riščene.

Naj ob koncu zapišemo, da v ljub
ljanskem sektorju vso pozornost posve
čajo tudi družbenemu standardu delav
cev, zlasti stanovanjskemu vprašanju, 
saj se prav letos pripravljajo na priče
tek gradnje samskega doma, medtem ko 
so v kolektivu ustanovili tudi stanovanj
sko zadrugo, ki bo gradila 10 do 15 sta
novanj, seveda s pomočjo kreditov, ki 
jih bo zadružnikom nudilo podjetje, sta
novanjski sklad, medtem ko bodo de
lavci prispevali tudi lastna sredstva.

Želja — ostati 
moderno 

obrtno podjetje
Podjetje »MIZARSTVO IN TESAR

STVO ZADOBROVA« je pravzaprav 
staro podjetje, ustanovljeno kaj kmalu 
po osvoboditvi. Čeprav je nekaj časa 
poslovalo v 'sklopu Krajevnih delavnic 
Polje in je bilo kasneje priključeno k 
podjetju »Stavba« Polje, kar pomeni 
delno ohromitev njegove dejavnosti, je 
kolektiv v letu 1955 zastavil vse sile, da 
bi razširil dejavnost in moderniziral 
tako mizarski kot tesarski obrat, med
tem ni pozabil tudi na modernizacijo 
žagarskih zmogljivosti. Podjetje namreč 
danes ob vsestranskem priznanju na
ročnikov opravlja mizarska in tesarska 
dela po naročilu in želji strank, ki pa

so v pretežni večini gradbena in deloma 
tudi industrijska podjetja. 'Seveda, pa 
posveča- vso pozornost tudi. individual
nim naročilom potrošnikov.

Skratka, podjetje je z nabavo novih 
strojev, z zgraditvijo mizarskih delav
nic in z izgradnjo sušilnice, ki mu omo
goča hitrejše sušenje in s tem hitrejše 
obračanje obratnih kreditov^ doseglo 
tisto stopnjo modernizacije, ki je pogoj 
za doseganje dobre kakovosti storitev 
in boljših delovnih pogojev. V podjetju 
imajo sedaj le še eno željo, da bi se 
izboljšali pogoji za nabavo smrekove 
in borove hlodovine, kajti prav to je 
problem, ki jim dela velike preglavice. 
Manjši, čeprav morda ne povsem ne
opazen je tudi problem pomanjkanja 
kvalificiranih mizarjev.

Podjetje šteje danes 25 delavcev. 
Tega števila kot predvideva njihov per
spektivni program ne bodo bistveno 
večali. Pravijo, da zato, ker nameravajo 
ostati še nadalje obrtno podjetje le z 
razliko, da bodo moderno in sodobno 
opremljeni.

Skladiščenje sadja v Hladilnici Zalog

Hladilne naprave omogočajo večji izvoz
»HLADILNICA« ZALOG je finanč

no samostojen obrat izvoznega podjetja 
Slovenija Sadje. To podjetje, je pričelo 
s pripravami za gradnjo hladilniškega 
objekta že leta 1951, zavedajoč se od
govornosti, da brez hlajenja, odnosno 
zmrzovanja, ne bo mogoče povečati iz
voza sadja, zlasti na daljše relacije. Po
leg gradbenega projekta je do leta 1954 
nabavilo že tudi potrebne kompresorje 
in pluto, tedaj pa je prevzela gradnjo 
v svoje roke Glavna zadružna zveza, 
ki je imela za to boljše finančne pogoje. 
Ko je bil objekt leta 1957 dograjen, ga 
je podjetje Slovenija-Sadje ponovno 
prevzelo ter , ga postavilo kot finančno 
samostojen obrat, ki naj čim več pri
speva za pospeševanje izvoza. Za do
graditev in usposobitev obrata je bilo 
tedaj porabljenih 630 milijonov dinar
jev.

Hladilnica Zalog je tako pričela z 
delom leta 1957.-Zlasti je bilo težko prva 
leta, ko še ni bilo zaupanja v hladil- 
niške usluge, niti še dovolj izkušenj. S

POHIŠTVENO MIZARSTVO LJUB
LJANA sodi med starejša družbena 
obrtna podjetja, saj je bilo ustanovlje
no leta 1946. Začetki njihove dejavnosti 
so bili dokaj skromni, saj so zaposlo
vali le 16 delavcev, medtem ko so mi
zarsko obrt opravljali v starih prosto
rih na Zavrteh.

V letu 1964 pa so dočakali prelom
nico v njihovi dejavnosti, ko so se pre
selili v nove prostore na Litijski cesti. 
Z lastnimi sredstvi so namreč zgradili 
nov obrat s skladiščem in poslovnimi 
prostori. Vse to so seveda dosegli s po- 
žrtvovalnim delom celotnega kolektiva, 
ki se je skozi nekaj let odpovedoval 
raznim osebnim dohodkom v korist 
skladov.

Danes podjetje zaposluje 35 delav
cev skupno z letos pripojenim pod-

trdim in smotrnim delom pa je kolek
tiv dokazal, da je mogoče prebresti raz
ne ovire in težave. Z izkušnjami se je 
dokopal do kvalitetnih uslug ter tako 
dosegel, da je objekt že premajhen v 
odnosu do potreb. Poleg potreb matič
nega podjetja Slovenija Sadje se stalno 
pojavljajo še potrebe drugih interesen
tov. Pa to ni čudno. Že sama lokacija 
Hladilnice je jako posrečena, saj stoji 
tako rekoč na meji Italije, Avstrije in 
še skoraj Nemčije. Od tod do inozem
skega potrošnika se dobro pripravljeno 
blago ne more pokvariti in to vedo 
prav dobro tuji kupci, ki dostikrat radi 
primaknejo kak devizni dinar v korist 
izvozne cene. Bližina inozemskih tržišč 
in kvalitetno izvršene hladilniške uslu
ge na ta način močno vplivajo na višino 
izvoza in izvoznih cen.

Izvqz sadja bi bil v današnji dobi 
brez hladilnic, ko so zunanja tržišča 
tako zahtevna, lahko rečerho, skoraj ne
mogoč. Ravno iz teh razlogov je, za 
povečanje izvoza sadja že danes naša

jetjem »Strojno mizarstvo in kolarstvo«, 
Dobrunje, ima dobro opremljeno ročno 
m strojno delavnico ter potrebno skla
dišče. Njihova osnovna dejavnost je 
usmerjena v serijsko izdelovanje po
hištva, specialne kuhinjske opreme za 
bloke, medtem ko delajo tudi vse ele
mente pohištva po naročilu oziroma 
fino furnirano pohištvo za individualne 
naročnike in trgovine s pohištvom.

Čeprav nameravajo tudi v bodoče 
ostati pri tej dejavnosti, jih resno skrbi 
kvaliteta izdelkov za individualna na
ročila in serijsko proizvodnjo, kajti ka
kovost materiala — lesa, ki ga pod
jetje dobi je le tretje, če ne celo četrte 
kvalitete. To pa seveda vpliva na ka
kovost končnih izdelkov, katere bi lah
ko pri boljši kvaliteti lesa z uspehom 
izvažali.

hladilnica premajhna. Zato ni čudno, če 
kolektiv premišljuje, kako bi povečal 
izvozne kapacitete. V to svrho se je 
odločil za delno rekonstrukcijo obsto
ječih šestih hladilnih celic,, od katerih 
bodo tri usposobljene že letos, nadaljnje 
tri pa v prihodnjem letu.' S tem se bo 
kapaciteta za skladiščenje zmrznjenega 
blaga povečala od dosedanjih 300 ton 
na cca. 1000 ton, kapaciteta samega 
zmrzovanja pa od dosedanjih 15 ton 
na 40 ton dnevno, kar bo. močen pri
spevek za povečanje izvoza. Globoko 
zmrznjeno sadje pripravlja podjetje sa
mo za izvoz.

Potrebe po takih hladilnih prostorih 
pa so seveda mnogo večje, zaradi tega 
že razmišlja kolektiv o gradnji novega 
hladilnega objekta s kapaciteto cca. 
4000 ton, kar bi vsaj za dogleden čas 
omogočalo pripravo večjih količin za 
inozemstvo, obenem pa bi s tem pod
prlo tudi domačo produkcijo, če po
trebno tudi v zelenjavi, ker obstojajo 
na tem polju dobri izgledi plasmaja na 
evropskih tržiščih. Za tak nov objekt 
bi potrebovali danes približno milijardo 
dinarjev investicijskih sredstev. Brez 
pomoči občinskih ali republiških kredit
nih skladov z novogradnjo ne bo mo
goče pričeti, kajti borna lastna finanč
na sredstva ne bodo zadostovala. Objekt 
bi bil samo podaljšek obstoječe hladil
nice, uporabili bi lahko obstoječo stroj
nico, v kateri bi samo povečali število 
kompresorjev. Vse delo bi lahko oprav
ljalo obstoječe strojniško osebje. S po
stavitvijo tega prepotrebnega objekta, bi 
bila dana možnost močnega povečanja 
izvoza naše sadne produkcije.

Več kot 
25 odstotkov 
proizvodnje 

izvažajo
\

Predelava naravnih in umetnih črev 
ter topljenje industrijskega loja je pro
izvodna naloga podjetja »CREVARNA«, 
ki je bila ustanovljena leta 1952, prej pa 
je poslovalo kot črevarski oddelek pri 
Mestni klavnici v Ljubljani.

Podjetje si je v času samostojnosti 
pridobilo precejšnje izkušnje v prede; 
lavi črev, ki je še vedno v precejšnji 
odvisnosti od strokovnosti delavcev, saj 
v proizvodnji prevladuje ročno delo. 
Nič jii torej čudnega, če so dolgoletne 
izkušnje in strokovnost kolektiva največ 
prispevale k doseganju kakovostnih pro
izvodov, zlasti v predelavi naravnih 
črev, na katero odpade 70 % in na izvoz 
kar 25 % celotne proizvodnje. Glede na 
veliko povpraševanje, menijo v pod
jetju, da bi izvoz lahko še povečali, ko
likor bi seveda dobivali več surovinj 
kajti močno so odvisni od obsega klanja 
živine. v

Čeprav v proizvodnji prevladuje roč
no delo, so obrate deloma že mehanizi
rali (kolikor je seveda mogoče), deloma 
pa jih bodo v bodoče v obratu za top
ljenje industrijskega loja., medterfl ko 
bodo s postavitvijo novega obrata — 
sortirnice — dosegli boljše uspehe v iz
vozu.

Na Kodeljevem bo gradbeno podjetje »Zidar« Kocev’je pravkar dogradilo stano
vanjski blok, v katerem je 45 družinskih stanovanj in 17 garsonjer
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Ob 30. obletnici stavke jeseniških železarjev

V dneh med 12. in 18. julijem 1935
Dvanajstega julija poteče trideset 

let od pomembne, nekajdnevne 
stavke jeseniških železarjev. Po
membne, saj je bila odlično organi
zirana ter je združevala v enotnih 
zahtevah vse delavce od Javornika 
do Plavža: šlo je za uveljavitev ne
katerih temeljnih pravic, ki jih je 
delavcem kratil takratni delodajalec.

Leto 1935 je bilo leto številnih 
stavk v Jugoslaviji. Med vsemi sodi 
na vidnejše mesto stavka na Jeseni
cah. Vznemirila je tedanje oblastni
ke vse tja do banovine in še dlje, 
do Beograda. Začelo še je v javorhi- 
ških obratih: nočna izmena je ob 
šesti uri zjutraj ostala v tovarni. 
Skupno z jutranjo izmeno so delavci 
zaustavili stroje. Pred vhodi v to
varniške obrate so stale žene in de
kleta, ki so pazile na morebitne 
omahljivce, stavkokaze.

O stavki se je bliskovito izvedelo. 
Starešina delavskih poverjenikov za 
obrate na Javorniku je obvestil glav
nega delavskega zaupnika Železarne 
o položaju v javorniških obratih. Ta 
je obvestil upravo, oblasti, delovno, 
inšpekcijo. Delavsko zbornico in se- 
.kretarja Zveze metalurških delav
cev Slovenije — Franca Leskoška.

V času telefonskih pogovorov so 
delavci sestavili 18 zahtev, ki jih je 
delegacija delavcev posredovala u- 
pravi Železarne.
. Razgovor z okrajnim podnačelni- 

kom, 'ki je prihitel na Javornik, ni 
imel posebnega učinka. Njegovi za
htevi, da delavski zaupniki prekine
jo stavko, da se z njihovo pomočjo 
delavci vrnejo na delo, so zauppiki 
le formalno ugodili. Delavci so od
ločno odbili njihovo »zahtevo«, kar 
so zaupniki tudi pričakovali. Tako 
je minilo dopoldne. Popoldne so 
prispeli na Javornik predstavniki 
oblasti iz Ljubljane. Tudi njihove 
intervencije so bile brezuspešne. De
lavci so se potegovali za temeljit 
pogovor z delodajalci. Zdaj je bilo 
njihovo število popolno, saj se je 
nočni in jutranji izmeni pridružila 
še popoldanska.

Sele naslednji dan so se začela 
pogajanja- Od oblastnikov jim 
je prisostvoval Avgust Praprotnik, 
takrat član upravnega odbora Kranj
ske industrijske družbe ter neki 
Pantič iz Beograda. Trije dnevi so 
minili brez kakršnegakoli uspeha. 
Delodajalci so trmoglavo ščitili svo
je interese, delavci so uporno zahte-

Javorniški delavci med stavko

vali svoje pravice, ki so jim pripa
dale iz naslova kolektivne pogodbe.

Napejost je rasla iz ure v uro. 
Javnost, ne samo na Jesenicah in v 
Sloveniji, pač pa na območju cele 
Jugoslavije, je bila odločno na stra
ni delavcev ter njihovih upraviče
nih delavcev. Vrh je dosegla stav
kam odločitvijo delavcev, zaposlenih 
v ostalih jeseniških obratih, da tu
di stopijo v stavko. Petnajstega ju
lija se na Jesenicah — vse od Ja
vornika do Plavža — niti ena roka 
ni dotaknila dela.

Oblastniki in delodajalci so bili 
pritisnjeni ob zid. Grožnje, s kateri
mi so hoteli pobiti zahteve delav
cev, pisane interpelacije, apeli in kaj 
vem kaj še vse, je ostajalo brez 
drobtinice učinka. Delavci so vztra
jali v obratih: sestajali so se v po
polnem prepričanju, da njihova stav
ka mora uspeti.

Ko besede niso pomagale, je po
segel v nerešen položai sam ban 
Natlačen. Poslal je samo v Javornik 
štirideset orožnikov. Ti so bili od
lično plačani hlapci režima. Njihovi 
oficirji so prejemali od 100 do 150 
dinarjev dnevno poleg hrane in pi
jače, enako dobro so bili plačani na
vadni orožniki. Z nasajenimi bajo
neti so ti plačanci zasedli vse vhode 
v tovarniške obrate. Njihova naloga 
je bila nečasten boj z ženami in 
otroci, ki so nosili svojim možem in 
očetom hrano v tovarno. Vzdušje je 
bilo napeto: ali zmaga ali poraz. To
liko bolj napeto ob dejstvu, da so se 
oblastniki obračali na javnost z in
formacijo, da je stavba le posledica 
treh, štirih razgrajačev in nezado- 
voljnežey. Pri tem so trkali na srce 
»pridnega delavca«, ki ve, kaj je 
njegova dolžnost. Tudi to besediče
nje je ostalo brez odmeva. Delavci — 
nedvomno solidarni s svojimi nače
li ter s svojimi zahtevami — so osta
jali na svojih delovnih mestih, so 
uporno nadaljevali s stavko.

Sesti dan stavke in brezhasnih 
r'izkusov oblastnikov, da zlomijo 
upor železarjev, predstavlja naposled 
zmagoslavje za stavkajoče delavce. 
Nekakšen »vrhovni strokovni odbor« 
— ki se je sestal ob najavi šesturne 
stavke še ostalih delavcev in obrt
nikov z Jesenic — je sestavil bil-

Žene stavkajočih, ki so stražile pred vhodom javorniške tovarne

ten, s katerim je obvestil javnost, 
da so stavkajoči delavci v devetih 
točkah upravičeni do sporazuma z 
delodajalcem.

Od osemnajstih je oblastnik pri
znal devet točk. Vsaj toliko. Prepri
čanje nekatefih, da delavci ne bodo 
dosegli s stavko ničesar, je šlo po
temtakem po vodi. Nasprotno pa je 
bilo zmagoslavje upornih delavcev 
Javornika in Jesenic toliko bolj ve
ličastno, saj so bitko ob vseh pret- 
njah in orožniških bajonetih zado
voljivo izbojevali. V času pregovo
rov med delavskimi zaupniki in ob
lastniki so stavkajoči delavci prire
jali koncerte, zborovanja, življenje v 
tovarniških obratih so si uredili di
sciplinirano. Za ilustracijo: nepo
sredno pred stavko je med njimi 
podlegel poškodbi, dobljeni na de
lovnem mestu, delavec Tomažin. 
Njegovi tovariši so mu priredili sve
čano komemoracijo.

Osemnajstega julija je bila stav
ka končana. Ob drugi uri ponoči je 
bil podpisan zapisnik o sporazumu 
delodajalca s stavkajočimi delavci. 
Nočna izmena je precej za tem za
čela z delom. Povedati je namreč 
treba, da so. v času stavke delavci 
pazili na stroje, z obhodnimi straža

mi iz vrst najzanesljivejših so kon
trolirali življenje v obratih, ščitili 
so sebe pred morebitno sabotažo, ki 
bi jo sicer oblastniki pripisali vsem 
stavkajočim. Tako so torej po koncu 
stavke lahko stroji spet stekli..

Stavka na Jesenicah je trajala 
poln teden dni. Njen uspeh pred
stavlja še danes pomemben dogodek 
v zgodovini našega delavskega giba
nja. Njen uspeh se je kasneje zrca
lil v številnih stavkah po Jugosla
viji: stavke v Solinskem bazenu, to
bačne industrije v Prilepu, gradbe
nikov v Sloveniji, v splitski ladje
delnici, v Sisku, Velesu,' gozdarjev 
v Novi Gradiški, v Trepči, skratka 
v malone vseh večjih delavskih sre
diščih pri nas...

Odmev na stavko jeseniških in 
javorniških delavcev je takrat pre
vzel vso slovensko in jugoslovansko 
javnost; to je bilo ponovno srečanje 
z neutrudljivo Komunistično partijo, 
katere člani so bili iniciatorji in vo
dje stavke. Stavka je bila velik us
peh Partije v njenem boju za pravi
ce delavcev.

Pričujoča reportaža je nastala po 
pripovedi tovariša Venclja Perka, 
aktivnega udeleženca stavke na Ja
vorniku, julija 1935.
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USNJARSKI KOMBINAT

REZULTATI SMOTRNEGA VLAGANJA

V OSNOVNA SREDSTVA
»KONUS« USNJARSKI KOM

BINAT, Slovenske Konjice, je naj
večje podjetje te vrste v državi. 
Kombinat združuje poleg obratov 
usnjarne, tehnične konfekcije, ob
lačilne konfekcije »KOKO« in ob
rata za proizvodnjo umetnega us- 
pja v Slov. Konjicah še obrat za 
proizvodnjo copat v Ločah, usnjar- 
no v Rečici ob Savinji, usnjarno v 
Lenartu v Slovenskih goricah, us
njarno v Ljutomeru, usnjarno v 
Mirnu pri Novi Gorici, obrata za 
proizvodnjo tanina in zaščitnih 
sredstev v Majšperku, ter obrat za 
proizvodnjo tanina v Sevnici.

Usnjarna v Slovenskih Konjicah, 
kjer je sedež kombinata pa pa je 
bila ustanovljena že v letu 1894. 
Takrat je obsegala le pet manjših 
zidanih stavb, vse strojilne jame so 
bile na prostem in nepokrite. Za
posleni so bili le trije delavci. Ta 
mala usnjarna je kaj hitro na
predovala. V letu 1900 so bili nabav
ljeni prvi stroji: cepilni stroj na 
ročni pogon, manjši strojilni sod in 
mlin za čreslo. Vse to je poganjalo 
vodno kolo ob Mlinščici, ki je tek
la skozi usnjarno. S tem, da se je 
usnjarna širila pa se je tudi večalo 
število zaposlenih, katerih je bilo 
v letu 1908 že 70.

Do leta 1931 je usnjarna izde
lovala le vegetabilno, z naravnimi 
strojili strojeno usnje. Tega leta pa 
je bil dograjen nov kromov odde
lek, ki je omogočil začetek proiz
vodnje in drugega tehničnega us
nja. Takrat je nastopila gospodar
ska kriza. Tovarna si je pomagala 
iz stiske z ustanovitvijo tovarne 
čevljev »ALFA«. Izdelovati pa so 
začeli tudi pogonsko jermenje in 
pikerje za tekstilno industrijo. Po 
preživeli krizi se je obrat začel mo
dernizirati, kljub napredovanju to
varne pa so delavci, ki jih je ta
krat bilo že 300 zaposlenih, preje
mali minimalno mezdo. Zaradi ne
znosnih razmer je bila leta 1937 de
lavska stavka. Delavci so se nave
ličali surovega in ponižujočega rav
nanja, se' organizirali in v začetku 
leta 1937 pripravili ustanovni občni 
zbor podružnice Zveze združenih de

lavcev, h kateri je pristopila večina 
delavcev. Ob nastopu okupacije je 
bivši lastnik tovarne načeloval vse
mu političnemu gibanju v kraju. Pri 
njem je bila konferenca, ki je imela 
za posledico aretacijo vseh zavednih 
Slovencev. Med okupacijo je tovar
na delala v polnem obsegu. Ko je 
čutil tovarnar propad okupatorja, je 
skušal vse stroje, drobni inventar, 
orodje in material spraviti v Gra
dec. Tako je bila tovarna po os
voboditvi skoraj popolnoma izropa
na.

Takoj po osvoboditvi so §e de
lavci lotili dela in že drugi dan od
stranjevali ruševine in čistili obrat. 
S pomočjo zasedbenih oblasti v 
Gradcu v Avstriji smo s težavo us
peli dobiti leta 1946 težke stroje zo
pet nazaj.

Podjetje se je v letih po vojni 
močno razširilo. Iz majhne tovarne 
se je razvila največja tovarna ozi
roma usnjarski kombinat v državi. 
Z rekonstrukcijami, ki so v zadnjih 
letih sledile druga drugi so obnovili 
vse objekte, ki so povsem spreme
nili zunanji videz majhne usnjarne 
ob Dravinji. Zrastle so nove svetle 
hale, v katerih se pogoji dela ne

morejo primerjati z onimi, v katerih 
so naši ljudje delali nekoč. Moder
nizacija strojne opreme je omogo
čila povečanje proizvodnje iskanih 
usnjarskih izdelkov in predvsem, 
kar je hkrati najvažnejše, tudi iz- 
boljšajrje kvalitete. Istočasno je 
omogočena uporaba surovih kož 
slabše vrste — cenejših surovih kož 
za izdelovanje kvalitetnejših izdel
kov za čevljarsko industrijo. Tako 
proizvaja kombinat vse vrste gor
njega in spodnjega usnja po klasič
nih in sodobnih tehnoloških postop
kih. Poleg tega je podjetje obno
vilo tudi obrate tehnične konfekcije, 
to je oddelek jermenarne, oddelke 
pikerije ter oddelek opetnic. Z vse
mi rekonstrukcijami je uspelo pod
jetje povečati proizvodnjo preko 50 
odstotkov.

Dograjen in opremljen z uvoženo 
popolno opremo je bil oddelek umet
nega usnja — konita. Proizvodnja 
tega artikla je bila uvedena brez 
stroškov za nakup licence. Odpadke, 
ki so bili prej slabo kurilno sred
stvo uporablja kombinat danes za 
iskani in cenjeni izdelek — konit, 
ki ga je možno z ozirom na kvali
teto in izgled uporabljati tudi izven

usnjarsko predelovalne industrije 
predvsem v knjigovezniške s vrhe, 
za izdelavo tapet in tekačev. Tehnič
na konfekcija je z ozirom na razvoj 
in potrebe tekstilne industrije v 
mnogočem napredovala. Kombinat 
je uspel osvojiti proizvodnjo extre- 
multus jermenov, ki jih odlikuje ne. 
razteznost in trajnost, v oddelku pi
kerije pa je poleg številnih uten- 
zilij uvedena proizvodnja vseh vrst 
pikerjev iz plastične mase.

Z integracijami, ki so bile izve
dene v razdobju 1962 in 1964 je bila 
izvršena notranja delitev dela in 
specializacija -proizvodnje. Uspehi 
specializacije so vidni in se kažejo 
predvsem v boljši kvaliteti izdelkov, 
katera je omogočila smelejši nastop 
na zunanjem trgu in to predvsem 
na področju čvrstih valut, od koder 
je kombinat v veliki meri vezan na 
uvoz osnovne surovine in nekaterih 
pomožnih materialov, ki jih domača 
kemijska industrija ne more nuditi.

Zaradi popolnejšega obvladanja 
domačega trga ima kombinat orga
nizirano službe tudi v drugih re
publikah. Ta so v sklopu kombi
nata, skladišča in prodajalne, ter 
predstavništva v Beogradu, Novem 
Sadu, Kragujevcu, Zagrebu, Ljub
ljani, v Ptuju in Celju.

O novih pogojih gospodarjenja, 
ki jih narekuje sedanja gospodarska 
situacija so organi upravljanja te
meljito razpravljali in dajali naloge 
posameznim strokovnim službam. 
Temeljito je bil pregledan celotni 
proizvodni program kombinata in 
izločeni iz proizvodnje vsi nerenta
bilni artikli. Posebna pozornost pa 
je posvečena vsem izdelkom, ki jih 
je možno plasirati na zunanjem tr
gu in s tem zagotoviti potrebna de
vizna sredstva za nakup osnovnih 
surovin in pomožnih materialov.

Prav tako je njihova pozornost 
usmerjena na finalne izdelke kon
fekcije, med katerimi so posebno 
cenjeni izdelki oblačilne konfekcije 
KOKO, katere kombinat v pretežni 
meri prodaja na tržišča s čvrsto va
luto.

Da je kombinat dosegel take us
pehe, gre zasluga organom upravlja
nja, ki jim je bilo ves čas osnovno 
vodilo — vlaganje sredstev za mo
dernizacijo strojev in naprav in spe
cializacijo proizvodnje, katera je za
gotovila dobro kvaliteto in s tem 
omogočila kombinatu vključitev na 
zunanjem tržišču.

Ob tej priložnosti kolektiv usnjarskega kombinata »KONUS« v Slovenskih 
Konjicah čestita vsem delovnim ljudem, zlasti pa poslovnim sodelavcem ob

20-letnici osvoboditve

»Konus« — usnjarski kombinat »Pasting» za sušenje usnja
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Cementarna
TRBOVLJE
proizvaja:

Cement FC 20 p 350 
PC 359 
PC 450

Obrat Zidani most: Cement M 48 z 250
Lahke gradbene plošče - 2,5 cm, 5 cm, 7,5 cm, 10 mn 
in apnenčevo moko

MU

TOVARNA VERIG
Lesce pri Bledu

PRIPOROČA V NAKUP SVOJE KVALITETNE IZDELKE KOT
@ VSE VRSTE VERIG IN NJIH OPREMO 
® ŽICNIKE
® ZAKOVICE IN VIJAKE 
® ODKOVKE IN POLJEDELSKE NAPRAVE 

TER NJIH REZERVNE DELE

IZDELUJEMO:
STROKOVNO KLEKLJANE ClPKE IN STROJNE VEZENINE 
VSE VRSTE ŽENSKIH ROKAVIC, KI VAM JIH NUDIMO 
PO KONKURENČNIH CENAH

Tovarna čipk in vezenin
BLED

POSLUŽUJTE SE NASE BOGATE IZBIRE!

Čestitamo za dan vstaje 22. julij

Tovarna lesovine | 
in lepenke J

Podvelka |
PROIZVAJAMO KVALITETNO BELO, RJAVO I 
IN SIVO LEPENKO J
OB DNEVU VSTAJE ČESTITAMO VSEM DE- 1 
LOVNIM KOLEKTIVOM 1

I KOMUNALNO 
1 PODJETJE

Kamnik

Občinski sindikalni svet 
Maribor-center

MARIBOR

ŽELEZARNA RAVNE
T0VSRM PLEMENITIH JEKEL

Ravne na Koroškem
Za dan vstaj 22. julij čestitajo 

KOROŠKI FUŽINARJI
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